At 1:45 PM, May 23, 19!!,|A!!sgant SAC Hinze

called from Philadelphia and Special Agent T, S, Miller,
who was interviewing Harry Gold, furnished additional
information relative to the meetings between Gold and
Fuchs., The information is given below in part,

"On the third meeting, Gold met Fuchs in May,
1944, He was given written information by Fuchs while
going down a very dark street in New York City. The
information was in the form of folded up pieces of paper.
Gold cannot recall in which borough this meeting was held,
or whether it was in the soubhern or eastern district of
New York. Gold passed the package to "John" about 15
minutes later at a place within walking distance. Gold
termed the meetings with Fuchs and "John" as "Quickies".

"The fifth meeting occurred in late July, 1944
when Gold met Puchs in Queens, Long Island, not far out,
not as far out as Jackson Heights. He went there by sub-
way. Fuchs gave him another package and Gold thinks that
he opened the package and looked at it and saw that it con-
tained what appeared to be mathematical equdéions. About an
hour later, Gold gave the package to "John". These were very
brief meetings."

"The sixth meeting occurred around Christmas, 1944,
shortly after Christmas day. Gold met Fuchs in the Heine-
man home at Cambridge and made a date to see him at Santa
Fe, New Mexico. Gold offered Fuchs $1500] but Puchs refused
it. PFuchs furnished him with information and Gold returned
to New York City, where he saw "John" on the same day and
gave him the information. He cannot recall where he met

John"™ in New York or in what borough.”

*The seventh meetinﬁ took place in June, 1945, when
Gold met Fuchs at Santa Fe, He was given information by Fuchs

" 4in Santa FPe and he returned to New York and believed he gave
the material to "John" in the vicinity of Metropolitan Avenue,
far out in Brooklyn, '
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The eighth meeting took pim 1945,

in Santa Fe, where Gold secured information from PFuchs,
returned to New York City, and met ™John" out beyond Jack-
son Heights on Long Island, where he gave him theinformation.™

Memo from Belmont to Hennrich
May 23, 1950

Re: "Harry Gold"

65- "M‘?-SO
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On the administrative page of report it was stated that
Phi 'adelphia file 170-1888 on the Walter Carl Neunson Case that
Gold again picked out the vhotograph of Anatol! antonovich
Yakovlev from a groun of photos 2as being tentatively identical
with "John.*

Concerning New York file 65~15185 nhoto of Raymord
3aker also known as Ralph Bowman, Gold advised that individual
was not identical with "John." _

Phila. rpt. 5-31-50
Re: "Farry &old, was;
Esplonage - R.
65-57++5-185

(85)
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New York report, 1-18-#6
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A teledype from dhe New Yoerk Field Office t»
the Bureau dated May 26, 1950, in the case of Harry Geld
stated "Fellewing analysis sudmitted in an effert to
identify unknewn subject Jehn. Gold stated he lefd
telephone number and name bel leved pessidly te be Jerome
or J. Xaplun with Eristel Heineman and acsked her #e have
Fuchs calle “Yeld did this in the fall eof '44 and his
next centact wish Fuchs was aftier unknewn subject Jehn
get in teuch with him in early 'dS and ssid he, Jehn,
had heard frem Fuchs. Abeve infcermatien indicates Fuohs
called the telephone number le¢ft with Kristel Heineman
and either get in_teuch with Jehn directl ke te
an _intermediary.




I+ is neted that .14(5)
rem uququerque vhere he was
on September 19, 1945. Geld unsuccessfully attempted ¥e

8¢¢ John in early '46. Philadelphia requested 59 ghevw

phete of Kvasanicev 40 Geld even if this has alresdy been
dene. £Enlarged phets of Kvassnicev being sent te Philadelphia
air mail, special delivery. Bessien requested t9 citiemps

$0 looate record of te0ll calls frem Heineman's heme +o

New Yerk City during Chrisimas seasen of '44 er early '4S.

Re: "Harry Geld, was.;
¢t al; Espienage - R"
CO= 97 449=-241 ‘
(156)'

9., &)
Infermatien recetved frm_i(.)nrt (b (‘)
%0 be dissceminagted outside %he Bureau unéer an}y circunstances.
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New York Rpt.,, 10-9-45
Re: "Anmenian Progressive League
‘of America; Internal Security-c"
13%;15‘48-6? '
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_ Letter to Washington Field
0ffice, 9=25=45
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: At 12:30 PX SA T, Scott Miller called from
Philadelphia, He said they had Just finished going

over wit Harrg Gold the basic facts with regard to his
dealings with Dr, Fuchs, The facts in part are as fol-
lows: "Gold was originally brought into Soviet espionage

in 1936 to he%g in handling industrial espionage. He was

in contact with Dr. Fuchs from early 1944 until October,
1945, and received information from Fuchs. He knew that

the {hformation pertained to the atomic energy experiments,

Gold never received any money for his activities,
and, in fact, had to borrow money to make trips from time to
time., He engaged in espionage activities because he wanted
to help the Soviet Union. ' :

On one occasiod he offered Fuchs $1,500 in Boston
which Puchs refused to take. This nonez was obtained by him
from an unknown pricipal identified as "John". After Fuchs
refused to take the money, it was returned to "John",

Memo from Mr. Hennrich to
Mr. Belmont Maz 22, 1950
Re: "Harry Gold

65 5;&#9-76
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{icated to the contruary. \

The following information as it pertain<d to Yakovlev
will be set out below, '
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Congress o ater New York held a conference (place not given). One of
the speskers was A, Jekovlev, who represented the USSR Consulate,
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New York teletype, 11-19-45

Ret “"Amsrican Slav Congress,
Internal Security - C,*

109-56674-422 ‘
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New York letter, 12-3-45
Re: j"Sodac, New York City,
Internal Security-R":

' 10Q-829~ 5&4.(f
(2 » R

T™WC: jlc

f
- E »
) s
o a L
o
— 4.'.;‘33



o e s e . aan P

- 9 ) o A} R—

The infor given belbw
Jurntahed b ornant
ervise indicated. '

It was stated that Confidential Informant
vised (no date given
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Yakocvlev was indicted in the Southern Diatrict of
New York on charges of conapiracy to commit éspionage together
with Harry Gold and others. Harry Yold was o self-confessed
Soviet agent who admitied that Yakovlev was his espionage
superior, It was poinited out that Yakovlev had returned to
Russia. (The oniy connection indicated in this reference between
Yakovlev and Cloudia Winston, subject of the file, was the
Jact that they both knew Lan Adomian.)

NY rpt. -17-51
Re: "Claudia Ivanocva

¥inston, nee Claudia Ivanouvng
Goretsky, was; Claudia :
JTvanovuna Goretakays,-Mendelehoff,
Mrs. Joseph ¥inston; I8 - R.
100~-360595~10 -

19)

SI - 100-360595-21
(11)
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In view of the above, it was belteved that Yakoulev
aclaso was engaging in Russian espionage activities while at the
USSR Consulate, in New York City.

(No source gtuen)

-~

l!' -
Additonal information of a background nature appx

in thisr ejcroncc. It 18 not being quotdd as it already appears
in Iakovlcv 8 natn Jileo , .
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The New York "Mirror" of Marmm an

article entitled, "Gold Tells of Giving Red Official A-Data."

, "The article stated in part that a dramatic iaside picture of
the Soviet Egspionage Ring in the United States was unveiled in Federal
Court yesterday when confessed atom spy Harry Gold told how he re-
layed vital A-Bomb data to a high ranking Russian diplomat in the shadow
of Brooklyn Buro Hall."

Gold told Fedendl Judge Irving R. Kaudfman and a jury
hearing espionage conspiracy charges against three New Yorkers that the
diplomat former Vice-Consul Anatoli Yakovlev - was very elated by the
"very valuable" secrets. .

The three defendents were Julius and Ethel Rosenberg and
Morton Sobell.

Gold testified he obtained atom secrets from Fuchs and
former Army Sergeant David Greenglass, brother of Mrs. Rosenberg.

Greenglass and Fuchs were working at the Los Alamos,
New Mexico, atomic site at the time. Gold said he met Yakovlev who fled
to Russia in 1946, in June, 1944, more than a year before the first
A-Bomb explosion in New Mexico - and handed the diplomat a package of
papers dealing'with the application of nuclear fission to production of the
bomb. '

Two weeks later, he again met Yakovlev, Gold said,
adding: “Yakovlev told me the information I had given him two weeks
before had been sent immediately to the Soviet Union, He said the infor~
mation I had received from Greenglass is extremely excellent and "
very valuable. " SE
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In July, 1944, Gold went on with Fuchs for
ninety minutes in 96th and Central Park West and reported the conver-
gsation to Yakovlev. This information dealt with the work of a joint U.S.
British Atomic project "going on somewhere in the area of Church Street, "
Gold related. In earlier testimony, Greenglass said Gold paid him
$500 for atomic information and that the Rosenberg’s were in on the
arrangements. -Gold told how he always used a false name in meeting
his contacts and a piece of paper or code phrase was a signal for recog-

nition between spies. The money to pay contacts, he said, came from
Yakovlev, . - )

Gold said that Yakovlev told him how to contact both Green-
glass and Fuchs in New Mexico, but to travel there by way of El Paso,
Texas, to "minimize any danger of being followed."

On another occasion, June 2, 1945, Gold testified, he again
met Fuchs and obtained additional papers which he gave to Yakovlev. He
also recalled meeting Fuchs in Cambridge in January, 1945, and receiving
gtill another pack of papers for Yakovlev.

85-57449-A
(32)
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On April 27,— 1851, Harry Gold gave an Agent of the Bureau
a large quantity of pencilled notes which he explained he had compiled
since his arrest in May, 1950. :

Because the afore-mentioned notes were almost completely
indecipherable, Gold dictated to Bureau stenographers from the afore-
mentioned notes, he had compited which he had entitled, "The Circum-
stances Surroundlng My Work as a Soviet Agent - a Report."

"The report contained early backgroundimaterial; that is
events which lead to Gold's favorable inclination toward the proposals of
Tom Black and Paul Smith that he work for the Soviet Union, circumstances
andimmotives directing him in his work for the Soviet Union, his relationship
with Semenov, Yakovlev, Thomas L. Black and Klaus Fuchs, and finally
his attitudes prior to and subsequent to his arrest.™

Another segment of the afore-mentioned notes prepared by
Gold were set out as follows as dictated by him. This report will be seht
out in part below. Report was titled, "Information Relative to Soviet
Espionage Operations as Known to Harry Gold."

The information entitled ReservelMeetings stated that the
hour for the Reserve Meetings was set for a time different than either
of the first two meetings. The {ime was chosen so that the Soviet Agent
and he would be mostly likely b make it; thus a late Saturday evening or
early Sunday morning whouldi be chosen.

Gold stated that sometime in 1945, Yakovlev mentioned to
him that he was going to introduce him to a woman (I think a young woman)
whose husband was in the service (but whether the United States or Soviet
military, Gold did not know) and who would effect some of the meetings

" with him in his place (Yakovlev's). Neither Semenov nor John ever did

¥
¢
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anything further about arranging for Gold's meeting these alternates. ~
Gold gave various incidents when telephone calls were used.

Gold stated that Yakovlev called him from Oxford Circle
in Philadelphia on a snowy morning in January of 1945. The call was to
notify Gold that Dr. Fuchs was at that time at his sister's home in
Cambridge, Massachusetts, When Gold met Yakovlev that morning, he
explained that he had to go to the mid-west, probably Chicago, and there
was not fime for him to use the regular technique for getting in touch
with Gold. '

Gold stated that when each of the various men called, they
identified themselves only by the name by which they were known to Gold,
such as Sam, Fred or John, and apparently relied upon Gold's recognizing
their voices, which he did.

Gold stated, "it should be emphasized thaf I never knew where
to get in touch with any of the Soviet Agents, and it was not until Yakovlev
(John) came on the scene that a technique was worked up whereby they could
notify me as to emergency meetings. " ‘ '

Emergency meetings with Yakovlev were set out in this
reference,

Gold gave a list of persons who received payments or were
offered payment by him, '

"In January of 1845, just before I went to see Dr. Fuchs at
his sister's home in Cambridge, Massachusetts, Yakovlev gave me an
envelope which he said contained $1, 500. I was told to offer this money
to Fuchs, but to do it in a very diplomatic fashion 80 as not to offend the
man. This I did, but when I mentioned the matter to Fuchs that he might
possibly have a need for such additional funds for his expenses, he grew very angry
and refused point blank, I returned the envelope and the money to :
Yakovlev, ‘

_aaalY A
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When I met David Greenglass 'inl !Euquerque, '-!ew Mexico,

on Sunday, June 3, 1945, I gave him an envelope containing $500, Green- |
glass did not give me a receipt and I did not ask for one. "

GBld gave various precautions which he employed with each
of ithe Soviet Agents with whom he worked. The precautions which Gold
was to use with John (Yakovlev) were set out in this reference.

Gbid gave various information about loosing contact with
his Soviet superior. Concerning Yakovlev: 'l never lost contact with
‘Yakovlev until February of 1946, wianl was supposed to meet him at
the Earl Theater, We had an arrangement whereby should either of us
fail to show up for two successive meetings, at any particular appointed
spot, then the reserve meeting place was to be at the Broadway Stop of
the Astoria Elevated Line and inside the combination Sea Food Restaurant
and Bar located at this stop. The signal to meet that Yakovlev once again
wanted to get in touch with me was my receipt through the mail of two
tickets, the envelope containing no other enclosures, to a sporting event
ora theatrical attraction, in New Yqork City, At a certain number of days
(I believe three) after the date printed on the tickets I was to be in the Sea
Food Bar, Restaurant.

At an earlier time a reserve meeting was scheduled for
the Clark Street Station of the Brooklyn Subway, and was at the exit of
the station where the elevators emptied into the Saint George Hotel,

The first and only break that occurred in my meetings with
Yakovlev was as I have stated, in February, 1946, when he and I were
scheduled to meet in the upstalrs lounge of the Earl Theater in the Bronx,
He did not show up on two successive occasions, and then failed again to
present himself at the reserve meeting place in Astoria, I did not hear
from Yakovlev again until early December, 1946, whenI received two tickets
to a boxing show in New York City, however, the tickets were sent to an-
incorrect address in Philadelphia, the address being given as 8328 Kindred




Street, instead of the correct one of 6823 Kiddred Strgs
received the tickets a full week too late to go to the meetlng p
was at that time working in New York, and even had the tickets arrived
on time I would probably have been unaware of the fact.

Then, on December 26, at 5:00 p. m. Yakovlev called me
on the telephone at my place of employment, and instructed me to go to
the "theater" at 8:00 p.m. By the "theater" I knew he meant the Earl
Theater in the Bronx, where we had last been scheduled to meet. I did
go there and met, in place of Yakovlev, the man Fedosimov.

It was Fedosimov who showed me the Soviets half of the
irregularly torn piece of paper containing on it the words, "directions
to P." 1 have the matching piece of paper on which was written "Aul
Street". When putting together the pieces of paper read, "directions to
Paul Street"”. This plus the phrase spoken by the Soviet Agent, "can you
direct me to Paul Street?", was to be my means of knowing that an alternate
had come in place of Yakovlev."

Conceming Sarytchev the following was noted "when Sarytchev
visited me, at my home in Philadelphia on Saturday night, September 24,
1949, at about 8:00 or 8:30 p. m., he also had with him the matching half
of the piece of paper.

Some time prior to this, about late July or early August of
1949, I had received a letter in the mail, This letter was typed, except
for the signature, John. The signatjme was written "up hill” with a
large "J" and the letters were fairly large. The letter inquired as to my
health, said it hoped that I was well, and said that the writer was looking
forward to seeing me again soon. I knew this to be a signal, 'albeit,' not
exactly the arranged point for the rendezvous with the Soviet Agent which
was desired, at the meeting place in Astoria.

I did go to the appointed meeting place in Astoria some three
days after receipt of the letter, bt no one showed up. )




. Later when Sarytchev came to my home in September, he
bawled me out, saying I had made an error in forgetting the date on which
I was to go to the meeting place. Then also instead of waiting on the
opposite corner from the Sea Food Restaurant and Bar, I was to be inside
the restaurant, seated at one of the tables. There, his instructions were
better than my mempory and I recalled that he was correct.™

Gold stated that in as much as various Soviet Agents and he
had a number of conversations in rather public places, such as restaurans,
bars, etc., he was decided by them that they would use innocuous words
which would refer to specific phhasess of their espionage activities. With
John (Yakovlev) Gold stated that he referred to the material onaomic energy
that Gold was obtaining from Klaus Fuchs a8 the "factory” and would use
the word "doctor" in referring to Fuchs--they would never use Fuchs'
name.

NY rpt. 7-5-51

Re:"Harry Gold, was.;
Espionage - R. "
65-57448-798X, p. 5,9,11,
14, 19, 20, 21, 25, 26, 26, 28
(55)
SI - 65-57768-63
(38, 178)
SI - 65-57772-29
(38, 178) .
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Confidential Infor stated sometime after

1. IO O0

Below the abouve paragraph it was stated "It ia note-
worthy that Jakovlev has been described by Harry Gold, an
admitted Soviet Eagionagc Agent, a8 his espionage superior

Jrom 194k to 1946.
r-s: [NLCE) (b)EY

NY rpt. 9=
he: "Joseph Kaplan;
Espionage - R,

65-60271-12 -
()

Correlator's note: (There ia no indication in the file as to
the tie in betwedn Iakovlev and Joseph Kaplan.)
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New York Report, l-13-51
Re: "Robert Owin Menaker,
€3r79085553

(35 |

Correlator's Note: There does not seem to be
any connection between the subject of the file (Robert
. Owin Menaker) and Anatoli Yakovlev.
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Walter Carl Neunson was interviewed by Bureau %gents
on November 29, December 2 and 16, 1947.

Neunson =zaid that in June, 194i, he received a
letter from the American Embassy in Moscow stating that
his wife Zoya had written to them stating that she was
unable to get iIn contact with him. Neunson sald that he
then wrote to the Soviet Consulate in New York asking
what arrangements he could make to send packages and
supplies to his family in Russia, He received a reply
stating that he should come to the Soviet Consulete and
that thelr visiting hours were rrom 10:00 to 1200 on
Fridays. .

Neunson atated that a few weekas later, probably
in July, 194);, he went to the Soviet Consulate in New York,
He sald he went on a Saturday because that was his only ~
dey off., When arriving there, the doorman sent him to some
official whose name he did not know. He explained to this
officlal that he was deslirous of sending food and clothing
to his wife and three childrend. The official sald he did
not knmow the procedure in doing thls and told Neunson he
would have to get in touch with one Yakovlev who handled
that type of matter,’ Yakovliev was not in at the time,

Neunson returned to Philadelphla and wrote a
letter to the Soviet Consulate in New York directed to
Yskovlev and requested an eppointment, Neunson said that
Yakovlev gave him an appointment by return letter,

In epproximately two weeks after his first wisit,
Neunson returned to the Russien Consulate where he saw
Yakovliev. At a later interview, photographs were exhibited
to Neunson snd he definitely identified Anatoll Antonovieh .
Yakovlev as the individusl by whom he was interviewed at the
Soviet Conaulate,

: According to Neunson, Yakovlev asked Neunson where
. he worked and upon being informed that Neunson was employed
o by the Baldwin Locomotive Company, he asked him if he knew
Ivanov.who was the head of a group of Russian inspectors
stationed at Baldwin Locomotive Works to inspect locomotives
belng made for the Soviet Union. Yakovlev d so asked Neunson
if he knew anything sbout the 'Ttora and asked 1f
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the locomotlives being manufactured at the Baldwin Locomotive
Works measured up to specificationa., He also sasked general
questions regarding the attitude of Americans toward Russians.
Neunson said that he told Yakovlev that he was merely a
laborer at the Baldwin plant; that his movements were restricted
to a small section and that he was not in a position to know
anything about the quality of the locomotives, their schedual
of production and was not in a position where he would have
any contact with Soviet inspectors, Neunaon said Yakovlev
questioned him concerning his nationality and asked him .
questions about his family in the Soviet Union. He told
Neunson that the Americans were helping the Russians fight
the war only because the  Russians were paying a lot of

‘money for materials bveing supplied. He stated that the

Russlans were doing the fighting. Yakovlév, according to
Neunson, said thet the Amerlicans wanted the Russians to
lose the war,

Neunaon clalmed that Yakovliev asked him if he would
like to return te Russla., Neunson sald that he sald he did
not since he was an American citizen and was employed at a
good salary in this country. Neunson then asked Yakovlev ’
concerning the method of sending packages of food and clothing
to his family in the Soviet Union and Yakovlev referred Neunson
to the United States Service and Shipping Corporation, Neunson
furnished the agents with a small plece of paper on which

.appeared the address - United States Service and Shipping

Corporation, 212 5th Avenue, New York City. Neunson said
thaet this 1s in the handwriting of Yakovlev and was glven
to him by Yakovlev the first time he talked to him,

Neunson sald that when he left Yakovlev, Yakovlev
told him that if snything went wrong at the Baldwin Locomotive
Works, Neunson was to get in touch with Yakovlev and adviase
him, Neunson ssid that he related that he was nothing but
a machine warker and was not in a position to lmow whether
anything which would effect the manufacture of locomotives
for the Soviet Union would oeccur or not, . :




Shortly after this vislt with Yakovlev, and believed
by Neunzon to have been sometime in August, 194, an indivi-
dual came to Neunson's apartment at 823 North 6th Street,
Philadelphia, Pennsylvania, and announced that he was a
friend of Yakovlev. Neunson said that from the manner of
this individual, he assumed that he was a secret police agent.
Neunson was very reluctant to state this individual's name,
claiming in the first interview that he was unable to recall .
the name; however, the second time Neunson was Interviewved,
he gave the name Belanov: (phonetic), as the name of thia
individual. When photographs were exhibited to Neunson, he
identified this individual a% Petr Pavoldich Belianinov.
Neunson said that at that time, he and his American wife
were both employed on the second shift at the Baldwilin
Locomotive Works, .

According to Neunson, the next contact he had with
Soviet officlals was in approximately November, 194l;, when
he, his American wife and daughter, Tatiana, who wasa then
about one month old, went to New York City. Neunson said
that on this occasion, he went to the Soviet Consulate and
asked for Yakovlev., He said the visit to Yakovlev was only
incidental to this trip and that they went to New York for
the purpose of seeing the Russian motion picture "Hello Moscow,"
Neunason sald that Yakovlev was not In but was expected, so he
walted. A short time later, Yakovlev entered the Consulate
end Neunson was Interviewed by him.

e

Yakovlev asked him if he had been to the United
States Service and Shipping Corporation. Neunson said he
had but that they were closed and that he had written a
letter to them but had never recelved an answer. Yakovlev
told him he should have followed this up. Ysakovlev then
asked Neunson, "Did anybody visit yout™ Neunson said he
understood Yakoviev to mean by this whether Belianinov had
been to see him. Neunson told him that a man -’_- had been
to see him but could not recall the name and was not sure
that he had even gotten the man's name. Yakovlev then told
Neunson to forget about the name, )
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According to Neunson, Yakovlev then asked if the
FBI had been around or had bothered him. Neunson told
Yakovlev that he had not been contacted by any representatives
of the FBI, Yakovlev told him that he would probably be
checked on since he had spent some time in Russia,

Neunson sald that he then discussed bringing his
Russian wife and family to the United States and during
the dlscussion asked Yakovlev if he could go to Russia to
see his wife, According to Neunson, Yakovlev told him he
could go on a Russian pasaport. Neunson maintalned that
he was un American citizen and did not want to go on a
Russian passport &s he Intended tc keep his imericen
citizenship. Yakovlev told him to get an Americsn pass-
port and send it 1n to the Russian Consulate and that they
would then get him a Russian passport in its place. He
told Neunaon that if he desired to go to Russia, he should
use his Russian ecitizenship,

According to Neunsm, Yakovlev told him that he
should not think of bringing his family to the United States
because as soon as the war was over there would be widespread
poverty and unemployment in this country and he would be
unable to find work. Neunson maintuined that he persisted
in attempting to obtaln some assurance that his family would
be al lowed to come to the United States whereupon Yakovlev
told him that so long as he peralsted in this desire, he
was only making it difficult fur his wife and family in
Russia., Yakovlev told Neunson that i1t would be better
for him to return to Russia and remain there rather than
to bring his family to the United States,

Neunson sald that Yakovlev questioned him closely
a8 to what happened during Beliaminov's visit to him. He
asked such questions as "Did you do what he asked?" '"was
he in your house:" "Did he go to the Baldwin Plant to see
anyone there?" Neunson said that he told Yakovlev that he
had taken Belianinov in the area of the Baldwin rlant but
that he was unable to give him the informetion desired cope-
) cerning the Russian inspectors since he did not have that
: information and was not in a position to get it. d
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During the discussion regarding the posslibllity of
Neunson returning to Russia, he asked Yakovlev if he could
take his automoblle. Yakovlev said of course he could taie
his car, he could take anything he wunted., Neunson asked
if he could take his short wave receiver and his radio
material., Yakovlev told him he did not need to take that
because there was plenty of that type of material in the
Soviet Unlon now. Yakovlev told him he should get.a late
model car and take it to Russia.

Neunson said that as he was leaving, Yukovlev
accompanied him to the street and looked at Neunson's auto=-
mobile. - He told Neunson that he had & friend that needed
a car and offered to buy Neunson's car for $1,000. Neunson
told him that he did not want to sell it but that if he
should, he could get $1,500 for it. Yakovlev told Neunson
that he should sell 1t to him for $1,000 since they did not
get much money and could not afford to pay a big price for
a car, Neunson told him he did not want to sell the auto-
moblle and Yakovlev told him that should he ever want to
8ell the car to be sure and let him have the opportunity
of buying 1t. o
) ) 3
Neunson stated thut prior to his last contact with "

the Soviet Consulate during the winter of 1945 end 1946,

he received a letter stating that his wifs 40ya could get

an American visa if she received a Russisn passport, but

that she was unable to get authority from the Russisn Govern-
ment to come to the United States. He said that he went to
the Soviet Consulate in New York to see Yakovlev and asked
him for ald in getting a Russiun passport for his wife, Zoya
and his children, He maintalned that he made no previous
arrangements to make this trip,

) " When he arrived at the Soviet Consulate, he asked
for Yakovlev and was told that he was not in. He waited in
the outer office for at least thirty minutes. He was then
taken by a man on the reception desk to an indivigdual who

was standing nearby. Neunson was introduced to this indivi-
dual ‘as the man from Philadelphia who had a family in
Soviet Rusaia for whoml he was attempting to obtain a .
paasport to come to the United States. He then handed the
letter referred to above to this individual to read, whereupon

this' man called another Russiaan into
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another room and interviewed him. Neunson sald that these
two individuals were rough and nasty in their questioning.
They told him he had no business trying to get his family
_.to the United States. He was told that his continual
writing around to diplometic officials in an attempt to
get a pessport for hias wife and chlldren was only making
trouble for them. They told him that it was his fault
that his family in Russiea was not living well., Neunson
sald that apparently the letter, which was from his wife
Zoya, and contailned complaints about her living condition,
angered the Russian officials.

' Neunson maintained that he has had no contact with
Soviet officlals in any manner since his interview with
Milnikov and Kuznetzov, who were the individuals who
interviewed Neunson st the Soviet Consulate. He stated

that all his contacts with Soviet persomnel in the United
States have been elther in person or by letter with the
exception of one instance when he contacted the Soviet
Consulate by telephone. Neunson claims that the occasion

of this telephone call was sometime prior to his last

visit to the Soviet Consulate. Hls reason for calling,

he claimed, was to obtain permission to visit a Finnish

ship, the "Viina,™ being operated by the Russians which

was in the Philadelphla harbor. Neunson clalmed that he
attempted to visit the shlp and was told by the ship's
officer that it would be necessary to have authority from

the Soviet Consulate to get on board. He claimed that

his only reason for desiring to visit this ship was to obtain
news of conditions In Russla and that his desire to obtain
this news stemed from his concern sbout hls family.

. Neunson sald that he asked for Yakovlev when he
made this telephone call since he felt that Yakovlev would
remember him and probably glve him permiasion to visit this
ship. He sald that he was told that Yajpvlev was not in at
the time he cslled. Neunson maintained that this 1s the only
time he communicated with any Soviet officials in the Uhited
States other than by letter or in person.

’
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At the request of the Philadelphia Office, the
Washington Field and the New York Office furnished[;:number
of photographs of Soviet officlals bearing similar names

to the three mentioned. On December 16, 1947, these
photographs were exhlibited to Neunson for identification.

All the names sppearing on the photographs were covered

and the photographs were spread at random on a desk., Neunson
imdediately identified the photograph of Anatoll Antonovich
Yakovlev as the Consulate officlel he had contacted in New
York City on two occaslons,

Philadelphia report, 2/13/48
Re: "walter Carl Neunsonr
was,; Internal Security-R"
100-35843-54 pages 16, 17,
%ﬁ% 20, 21, 23 and 24

S1,1G0-35843=49
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Walter Carl Neunson, was reinterviewed on July 1, 1948,
in Philadelphia, Penmnsylvania, by Bureau Agents. At the outaet,
Neunson was advised that discrepancies had been found in information
furnished by him during previous interviews mnd that the FBI was of
the opinin that he had been withholding informstion,

In previcus interviews with Neunson, he ad gmerally
denied knowing any Russian official by the name of Choundenko, During
the present interview, however, he stated that at the time of his most
recent visit to the Russian Consulate in New York City there was a
person in the office of the Consulate by the name of Choundenkc, snd
that while he was not actually introduced to this ihdividual or inter-
viswed by him, he, nevertheless, was aware his nams was Choundenko
inasmuch as Yakovlev showed some papers to Choundefko which dealt with
him, Neunson; that Yakovlev made some comments concerning Neunson to
Choundenko,

At this time it was pointed out to Neunson that he had pre-
viouely denied imowing that there was an individual by the mame of
Choundenko at the Russian Consulate, HReunson attempted to explain
this by explaining that during interviews he had not recallsd the
nans "Choundenko™ and since he never had any direct dealings with
Choundenko, he had not felt that this was important. Upon fuwrther
Questioning, Neunson sdmitted that he had seen Choundenko on two
separate occasions at the Fnssian Consulate but insisted that at no
time had he ever had any direct dealings with Choundenko and on the
first occasion he had seen Choundenko at the Conmsulate, he did not
imow what his name was, that he had not learned the name until the
occasion of his last visit to the Consulate, when Yakovliev had shown
Choundenko soms papers relating to him,

A further disorepancy in Neunson's previous interview was
pointed out to him in that he claimed when he was interviewed just
before leaving Russia far the United States, he was told that he would
never be permitted to return to Ruassia but that he also had stated ’
that during his most recent interview with Yakovliev at the Russian
Consulate in New York City, Yskovlsv urged him to return to Bassia,
Nleunson attempted to explain this discrepancy by stating that it
was obvious %o him that the Russian authorities wanted to get hald -
of his American passpert in order that it could be used to tring &
a8 Sovist Agent into this cowmntry,

. Philadelphia Report, 8=5-4(8
. Re: "Walter Carl Newnson, was,
Internal Security-R"®
10p-35843~70 pages 3 and
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Walter C. Keunson was re-interviewed at the Philadelphia Officd
on Ia_y 14, 1949. This interview was conducted in the Russian language.

There was no change in the information furnished previcusly con-
cerning his originsl contact with the Russian Consulate in New York City in
19,0. He explained that his next contact with the Consulate was in either
1944 or 1945, at which time he had proceeded perecnally to the Consulate
concerning the transmission of packages to Russia. At this time, he was
turned over to Yakovlev. During the conversation, Yaskovlev inquired con-
cerning the quality of the work being done by the Russian ingpectors at the
Baldwin Locomotive Works where Neunson was employed. He did not, however,
request that Neunsen observe or report to any Russian official concerning
work done in the future by thess inspectors. He advised Neunson that at
some time in the future, which time was unspecif'ied, a Russian political
worker would contact him. At the same time, and in an apparently joking
menner, Yakovlev chided Neunson for not having furnished the Consulate
with his Philadelphls address, inasmuch as the latest address they had
for him was in Detroit., His specific comment was, "Do yon forget us?®

Neunson stated that during the summer of 1946, he had beem in
NHew York City and he declded to stop im at the Ruseisn Consulate and see
Yakovlev on a friendly bssis and to advise him of the fact that he had been
contacted by Boulanov. At this time, Yakovlev informed Neunson that some .
"guesta®™ had tried to visit Neunson, unsucceasfully, on & couple of occasions.
Yakovlev also gave to Neunson at thip time a number of copies of Ruspian
articlea, including copies of "Hew. Timea" and "Moscow News." TYakovlev in-
structed Neunson that he was to distribute this literature to his friends
in Philadelphia. HNeunson, however, advised that he never did distribute
this litersture, and ultimstely destroyed it.

Neunson advised that there had been no further contact with

" Russian’ officials until the spring of 1947. At this time, he again went

to New York City and visited the Consulate to inquire of Yakovlev for
reasons why his family was not permitted t9 come to the United States.

He said thet on this occasion, Yakovlevy wag not available at the Consulate
and that he was taken to an individual by ths name of Kougnetzov, whom he
recognized as having been a Lieutenant in the NKVD at Voronezh when he had
been previcusly arrested in about 1933." He paid that Kousznetzov was one
of the individusls who had questioned him at Voronezh and had decided on -
his ecase con¢erning the degree of punishment. He further stated that '
Kouznetzov recognized him on the occasion of his visit to the Consulnte

*, in 1947 and asked him how he had gotten to this country. Kousnetzov ad-

vigsed Neunson that the troubles of bis family in Russia had been caused
directly by his efforts to get them out of Russla, and that he 'should

cease such efforts. Kouznetzov also edvised win ﬁit he should

-
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"hold his tongus" and rot speak concerning conditions msg 5 of .

his arrest, and not to think of returning to the USSR because he knew .
wbat would happen. He also told him that Neunson was not ®"too far away.®

Phil, rpt. 5/17/49
Re: "Ralter Carl Neunson, was.
IS-R*

5843-86
@
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The New York Field Office requested authority to
place a mail cover on the address of Anatoll Yakovlev, #partment
19, 3 West 108 Street, New York City, for a period of 30 days.
In view of the fact that Yakovlev was a clerk at the Soviet
©9

rom Mr. Fred
Office Memo from Ladd to the Director
2-1-46,
RE: "Walter Carl Neunson, was.;
Internal Security = R" )
! 100-35843-6
(&5

Consulate, New York City, clearance wds secure
Lyo of St ake this action.

TWC:mg : ,

By teletype dated January 23, 1946 the New York Office
requested to place mail cover on Anatoli Yakovlev, Apartment 19,
3 West 108th Street, MNew York City, for thirty days. On
February 1, 1946 the Bureau granted authority for a thirty
day mail cover on Anatoll Yakovlev. )

100~35843-7X
(36 -

To the side of this reference written in ink was the
following: “Authorized discreet investigation of Yakovlev
for Fred Lyon, State Department, 1-2k.46 LW."
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"A teletype from Philadelphia to the Bureamed!.]'un! e 7, 1950, iff the

case of Harry Gold gave the following information in part,

Gold said that the third meeting with Klaus Fuchs was in May, 1944.
The meeting is set out in thisteletype. Fifteen minutes after Gold's meeting
with Fuchs, he met his Russian contact "John." Gold had identified "Johm"
as being identical with Anatoli A. Yakovlev from motion pictures supplied by
the New York office. o

Gold sald that in his first meeting with Sam between the first and
second Fuchs contacts by Gold (some before or during May, 1944) Sam (not further
identified) gave him instructions for meeting Sam's successor "John."

Meeting {no date given) set out in full in this teletype. .

The fifth meeting with Fuchs occurred in late July, 1944, in Queens,
New York. A half hour after meeting Fuchs (which meeting is set out in
teletype) Gold met John farther out in Queens and turned over the papers he
received from Fuche.

In late July or early August a sixth meeting with Fuchs was to take
place in Esstern Parkway, Brooklyn, New York, near the Belle Cinema and the
Brooklyn Library. Fuchs did not show up and after waiting sometime Gold left
to keep his appointment with "John" somewhere in Msnhattan, who did not show
up either. :

Fuchs did not show up at the alternate meeting for the sixth meeting
which Gold thought was to have taken place somewhere in the vicinity of
Central Psark, Manhattan, sbout a week or two weeks after scheduled sixth
meeting. Gold then saw John at the scheduled meeting with him, and they
had long discussion as to what should be done, Gold not certain but he
thought subsequent meeting was arranged with Johm, end when such meeting
took place it was in late August or early September, 1944. Gold believed
the meeting was in the vicinity of Washington Square and at that meeting
John gave him an address on West 77th Street, Mamhattan, near Broadway,
which John said was where Fuchs resided. John instructed Gold to go to
address, and make inquiry concerning Fuchs. Informetion concerning this
set out in the teletype.

By pra&rrangemnt, Gold met John in Manhattian somewhere above _
Columbla University. He advised Johst of results of his inquiry, and Jobn
told bim *to sit tight.* ‘
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' At the next meeting, (no date given.'“' ' 1d
that Fuchs had a sister residing in Cambridge,” Bas usefis, and that

he had sister's address. Gold and John had a long discussion about ad-
vieability of contacting sister, and it was finally decided that Gold

should make inquiry in Cambridge. Gold recalls sister's name as Mrs. Heineman
and believed house was on Lakeview Street. Gold said he was very nervous

and uneasy while making inquiry at Heinemasn's home. Gold recalled that
‘John' instructed him to make this contact in Cambridge very quickly,

and leave there should he discover that Robert Heineman was at homa.

Pursuant to John's instructions, Gold went to Cambridge and went to Heineman
home on & Sunday. When Gold rang bell and kmocked at door, a middle aged
woman in her fifties, white, advised him the Heineman's were away on
vacation. Gold returned to New York City and transmitted this information

to John in a matter of a few days or a week, Gold said at his next scheduled
meeting with John, after having informed latter of results of inquiry

in Cambridge, 'John' instructed him to again go to Cambridge. This was

in Qctober or November of 1944. Meeting set out in this teletype.

Gold then returned to New York and reported what transpired in
Cambridge, to 'John', at which time another meeting was arranged between
tJohn! and Gold. Gold said at his next or a subsequent meeting with
‘John,' he cannot recall, he was instructed by 'John' to go to Cambridge.
Gold recalled that he went to Cambridge between Christmas Day and New
Years or possibly shortly after New Years' Day, '45. This meeting set
out in full in this teletype.

The meeting in Santa Fe was scheduled the following June in '45,
and was scheduled then becauss Gold could not get away from business wuntil
that time, and added that Fuchs was also tied up. Gold returned to New
York the same day from Cembrldge, and believes he met John same day
although he does not recall the exact place where he met John., At this
meeting he gave tJohn' the information Fuchs had given him and also
returned the $1500 to 'John,' and informed 'John' of what- transpired in
Cambridge. Gold said from this meeting with 'John' to the time he went
to Santa Fe, he believes he only saw 'John' once during this period.

This meeting occurred with 'John'-in a bar on Third Avenue, somewhere in
40's in New York City, and just a few days before went to Santa Fe. Gold
said principal purposes for this meeting with 'John' in & bar were, one,
that 'John' wished to make sure that Gold would go to Santa Fe and two,
to make mutually agreeable arrangements for Gold to meet 'John! on the
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former's return to New Tork. Gold said m:: Ietmpolitan Avenue,

Brooklyn, ,stirs his memory, and he feels this might have been the place =
agreed upon at that time for Gold to meet 'John' and turn over information
which he was to receive from Fuchs in Santa Fe. {Gold's trip to Santa Fe
set out in this teletype.)

. The next meeting between Fuchs and 80ld would be in Santa Fe in
September, '45. Gold sald on the occasion of this meeting Fuchs gave
him a packet of paper containing information relative to work being done
at Los Alamos. ]

Gold took & train from Washington to New York and turnmed over
the information to 'John' which he had received from Fuchs in Santa Fe.
Gold said he turned over this information to 'John! somewhere on Metropolitan
Avenue 1ln Brooklyn. Gold said sometime during the summer of 45, after
he returned from Senta Fe, he met with 'John' in New York City and 'John!
gave him a definite indication that Fuchs was to return to England now
that the work on the atomic bomb in this country was approaching an end.

Gold said he left Philadelphia in September, '45, to make his
second meeting with Fuchs in Santa Fe. Meeting set out in this teletype.
Gold said during his conversation with Fuchs in Santa Fe in September of
145, tentative arrangements were made for Gold to recontact Fuchs in
Cambridge, Massachusetts, in late '45 or early '46, if such a meeting
should be necessary. Gold arrived too late to keep his prearranged
neeting with 'Jom' for purpose of turning over information, so went to
Philadelphia and met 'John' short time later at alternate meeting in
Queens out beyond Jackson Heights, New York City. He gave information to
John at which time he informed 'John' of his arrangements for Fuchs being
met in London, as well as other information Fuchs had given orally., Gold
said subsequent to his meeting 'John'! in Jackson Heights, referred to -
above, he had a later meeting with 'John' and believes that this possibhly
took place somewhere near the Hotel Saint George. in Brooklyn, and that
this meeting took place sometime before the first of January, '46. He
said that that time 'John' was'very touchy and very apprehensive and
during this meeting, 'John'! told him they had to be extremely careful and
Gold got definite impression 'John' had the "wind up" for scme particular
reason. Gold said 'John' made a couple of other appointments with him at
that time, and remembers that one was in Jamaica and that one was near the
Earl Theater in the Broax, but that 'John' did not keep any of these
appointments. New York and Bureau should notes that the information at this
time relative to Gold's being recontacted by 'John! subsequent to January. l,
146, is limited, and will be fully explored tomorrow upon interview with Gold.

- “ ) |
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Gold had stated that, subseguent tJMg with Fuchs

in Santa Fe, he never saw Fuchs again, and has not seen him to this date.
Gold also stated he did nct see 'Jolm' after his visit to Heineman home in
early '46. Gold said arrangements for all meetings between him and *John'
were pade In advance. Gold said he would méet with 'John! prior to a time
when he was due. to meet Fuchs., During this meeting, Gold would advise
tJohn' if he was to give information from Fuchs on the next scheduled
meeting. Also on this occasion the plans were made for the next meeting
between Gold and 'John' and plans for an alternate meeting were glso set
up. Gold said on the occasions when he was due to receive informetion
from Fuchs he and 'John! would plan a meeting to take place on the same
night that Gold was to receive informetion, that is, when he was receiving
information in New York City. Gold said that this meeting with 'John!
would occur not more than an hour after Gold!'s meeting with Fuchs, and
sometimes in a shorter time as fifteen minutes. Gold said upon leaving
Fuchs with the information he would immedistely keep the meeting with
'John,' end quickly transfer to 'John' the information which Gold had
received from Fuchs. Gold said there was no conversation conducted be-
tween 'John' and himself on the occasion of the meetings when he turned
over information to 'John.' Gold said, however, that also at the meeting
prior to the tims when he would pick up information from Fuchs, Cold and
'John' would arrange for a meeting subsegquent to the one where Gold turned

© over the information to 'John.!' This would be a matter for a few days or
& week at the most, '

Gold said 'John' had effected an arrangement with him whereby
'John'! could get in touch with Gold on an emergency basis, to arrange
for an unscheduled meeting, or to advance the time of a scheduled meeting.
Gold said these arrangements consisted of 'John' sending Gold some theater
tickets, or tickets to some affair in New York City. Gold said it did not
matter what the tickets were for as long as they had a date printed on
them. Gold said the date printed on these tickets would indicate to him
that he was to meet 'John' two or three days as the case might be sub-
sequent to the date printed on the tickets, Gold said that there always
was a set meeting place an hour for these emergency meetings. Gold re-
calls that this meeting place was a Seafood Restaurant somewhere across
the street from the Broadway stop on the Astorlia Elevated Line. Gold
recalled on one occasion he received two such tickets in an emvelope,
but they were delivered to his home in Philadelphia several days after
tize he would have met 'John,' had he received tickets in time,"-———-

: Philadelphia Teletype, June 7, 1950
{ : Re: "Harry Gold,

' Esplionage-R"
| ‘ o 62757449 86
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On April 26, 1951, Harry Gold gave Special Agent
Joseph C. Walsh a large quantity of penciled notes, which
he explained he hod compiled $ince his arrest in May, 1950
Insofar as Gold's notes were almost completely indecipherable,
Gold dictated to Bureau stenographers from the afore-mentioned
notes and compiled what resulted in "the circumstances surround-
ing my work a¢s a Soviet agent-a report." Gold'sreport is given
in part below.

. "There ts a matter thct for eleven years, until
early 1946, I was steadily engaged in the espionage work;
then when Yakoulev deliberately lbst contact with me for
the nert four years, there were only two suocessful efforts
to resume contact (one in December, 1546, and one in the
Sall of 1949.)" - -

Gold said that Yakovlev spoke with great pride of
his wife and children. "In fact, one of the items that helped
identify 'John' as Yakouvlev was that he had once mentioned
having a little boy dnd ¢ little girl, with the latter called
'Vickie' short for Victoria, in honor of her being born on
the date of the German surrender to Stalingrad.'

Gold said that he was entranced with the idea and
objectives of the UNe "At the early meeting in 1944 or 1945
in San Francisco, which led to the formation of this organiza=~
tion, I can recall the enthusiasm with which Yakovlev discusse
the affair. HWe both thought it was such a good thing." '

Gold said he told Mrs. Heineman, Dr. Klaus Fuch's
sister and Abe Brothman that he was married. "Ironically,
this was the first clue that led the FBI to me. Originally
the purpose of this lie was to instill confidence in both Abe
and Fuch's sister - Semenov and Yakouvlev had both instructed
me that I should.gppear as a married man for the dual purpose
of concealment of my true identtty and to ?iue the evidence
of stability which a single man could not."”

The last time Gold saw Semenov was in late February
or early March of 1944, just after his meeting with Yakovlev,
Sfor the pirst time earlier that very day. "In July of that

year I failed to keep an appointment in New York with Yokouvlev
and, when I saw him the next time, he regretfully told me he

and Semenov had waited for three MWMW -
329 &8
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they had planned that we would have a last farewell drink
together at the Ferris Wheel Bar, and on two occasions in
1944, John brought me greetings from Semenov, messages worded
80 that they were undoubtedly from Sam."

"Just a few words on Yokovlev: He was a younger man
than I, ond was taller by some inches; he had a shy boyish grin
and a lock of dark hair that kept falling over his right forehead,
and this he would always briush back with a characteristic motion =
I have even been told by a member of the FBI who had trailed
Yakovlev steadily for a period of one and one half years, that
I had succeeded in identifying a very poor photograph, whereas
this Government investigator had failed, and that my veritable
description of John had a startlingly life-like quality, which
had made this identification very easy."

On May 22, 1950, Special Acents of the Bureau come
to Harry Gold's house. They went to Gold to find various
information. After finding certain information, they suggested
Gold let them take him into veluntary custody.

"So late that evening, I identified Semenov, tentatively,
Yakovley (the photo was so poor, it ibgs taken in the shadow of
¢ news stand, that I was not fully certain).”

SAC, New York letter May 10, 1951
Re: "Harry @old, was.; Espionage=-k"
65=-57449-790 encle. page 47, 48, 52,
53,63, 72, 74, 75, 110

(53)° ’

BAR:nlb
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This memorandum contained information of the problem

of whether it was better to try the Harry Gold Case in the Eastern Dis-
trict of New York or the District of New Mexico. It was noted that
overt acts in the Eastern District of New Yo rk occurred as follows as
stated by Harry Gold:

That he met "John" farther otit in Queens about an
hour after he met Fuchs in Queens, Long Island, for.the

putpuse of delivering the information received from Fuchs
to "John",

“That he met "John" in June, 1945, in Brooklyn for the
purpose of delivering to "John" information which he had re-
ceived from Fuchs in June, 1945, at Santa Fe, New Mexico.

That he again met "John" in Brooklyn the night of the
same day that the last mentioned meeting occurred.

That he met "John" on Long Island in September, 1945,
for the purpose of delivering to "John" information that he had
received that same month from Fuchs in S8anta Fe, New Mexico.

That he met "John" in Brooklyn in the early 1946 after
making one or two unsuccessful attempts to eecontact Fuchs

through Kristel Heineman, after the September, 194§ meeting
with Fuchs in Santa Fe, New Mexico.

There fhestollipwint a resume of the reasons why it was

desireable to try the case in New York rather than elsewhere.

&

/7

Oftice memo from D.M. Ladd

to the Director, 6-7-50
Re: "Harry Gold, was;
Espionage - R. "
65-57449-361

o (102)
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On November 1, 1950, Harry Gold, admitted Soviet
Esplonage Agent, furnished the following signed statement. e
statement will be given below in part.

"I, Harry Gold, made the following voluntary staterent
to Special Agents Joseph C. Walsh and John J. O'Brien, each of
whom has i1dentifled himself to me as a Special Agent of the

" Federal Bureau of Investigation. I know that I do not have to
make any statement, and that anything I say may be used against
me in a court of law. I also know that I am entitled to
benefit of council. S

"On October 27, 1950, 1 was shown a picture of an
individual whose name 1s Filipp Tikhonovich Sarytchev. I had
seen this picture on several occasions in July and August, 1950.
After carefully considering this photograph, I am now comnletely
certaln that this is a photograph of the individual that first
contacted me at my residence 6823 Kindred Street, Philadelphia,
Pe&nsylvania, on a Saturday evenlng approximately September 2k,
1949,

"Previous tc receiving this visit from Sarytchev, I
reveived in the late part of July, 1949, a typewritten note on
plain paper (in a plain envelope) postmarked Brooklyn. The
envelope did have the words "Saint George Hotel" typewritten on
it, although it did not bear the regularly printed letter hesad,
This letter in substance stated that it was hoped that I was
well, and that the writXer was looking forward to seeilng me soon.
This note bore the handwritten signature "Jorn." I knew at the
time I received this letter that a representstive of the Soviet
Union desired to see me. ™"John"™ I have previously identified
as Anatoll A. Yakovlev and it was with this Soviet Agent that
I steadily engaged in esplonage on atomic eneresy from Yarch of
1944 unti) late January or early February, 1946, This "letter
arrangement” advising me that a representative of Soviet
intelligence desired to see me, had been profected by Yakovlev
and myself in 1945 during the time that I was in touch with him."

"After receiving this letter and in accordance with
previous arrangements that I have made with "John," I went to.
a Seafood Restaurant-Bar near the Broadway Stop of the Astoria
Elevated Line, At that time, ac I recall, 1 was tc go to this
restaurant & certain number of days after the date on the letter,
or on a Sunday following receint of the letter. In addition to
going to this meeting place, I was to have taken with me one
"half of a temporary bill that I had received $ome time in the
' past from-Arthur H, Thomas Company, a laboratory suprly house _ ;
. of Philadelphla, Pennsylvania. It was my understanding that my - _.
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contact for the representative of the Soviet‘ -
would either know me by sight, or by picture that he would-have
seen of me, and that I would have been avproached in an
innccuous fashion. He would have then presented the other half
of the Arthur H. Thomas Company bill which would identify my
contact to me. At this time I would then present my half of
the same blll, However, I had destroyed my half of the bill
prior to being called before the New York Federal Grand Jury
in 1947. 1In any event I went to the aprointed meeting place

at the Broadway Stop of the Astoria Elevated Line in late July,
1949. 1In as much as I was unsure of the hour of the meeting,

I spent a short tire near the meeting place at 7:00 p.m., left
the meeting place and returned again at 8:00 p.m., and then
followed the same procedure at both 9:0" p.m. and 10:00 p.m.
However, I was not contacted at this time,"

"At 8:00 p.m. on a Saturday evening sbout September 2L,
1949, the doorbell rang at my residence in Philadelphia. At
the time my brother Josenh was out for the evening, my father
was upstalirs asleep, and I had been sleening on the sofa in the
living room., When I answered the door, a stranger, whom I know
knew to be Sarytchev, said "is Mr. Gold here" and then said
something in an accent I could not understand, T started to
close the door when the man said,"r. Farry Cold, I answered
John, you remember?" I knew then he was referring to Yakovlev,
whom I have previously mentioned, when he referred to John.
Reallzing that Sarytchev was a Soviet Agent, I invited him into
my house. '

He irmediately asked me who was at home, whereunon
I told him about my brother and father as I had previously
mentioned. Apparently feeling reassured Sarytchev sat down on
the sofa in the living room. About the first thing he said
to me was "you have material from the doctor®" When he referred
to "the doctor" I knew he was referring to Dr. Klaus Fucks by
the code name used by "John" and myself in referring to Fuchs.
I explained that I did not and that I had. turned over the lact
material from Klaus Fuchs in Septerber, 1945; the recipient of
this material belng the Soviet Agent Yakovlev. Sarytchev wase
strongly under the impression that I had received information
on atomic energy from Fuchs at some time subsequent to my last
meeting wilth Yakovlev in September, 1945, and had not had the
orportunity to surrender this material to a Soviet representative.

Carytchev then started tc berate me for nct making -
the meeting in July, 1949, at the Seafood Pesctaurant-Par at the
Broadway Stop of the Astoria Elevated Line., I explained to him
that I had been there, outside the restaurant, but had not been

contacted. Fe explained to me that I was ne into the
restaurant rather than to have wait ﬁppeareé that
there was some confusion about ihe a on ¢h we were to have

339




1y N 2

:';'_- f ) '\" [ 1]
A ',.'_
met in New York." T &

New Yerk Ré_p' rm
December 9, 195 =

Changed Filipp Tikhonovich Sarytchev,
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On February 15, 1946, the New York Office informed
the Bureau by letter that the mail cover on Anateoll Yakovlev
had been unproductive., However, it was believed that a discreet
investigation, including spot check surveillances of Yakovlev's

es at that time was ranted, :
au a
0 conduct such investigatidN. (bX!)

10Q~35843-9
(3?)}

was requeste

At the bottom of the page of this reference, written
in pencil, was the following: "See subsequent Communications
handled on the basis of the letter from the New York City,

RE: Bureau Teletype 4/11/46." C b)(l)

. &)
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Confidential Informant T-1 ad

-

The unknown individual reported b

Confidential Informant T-3.advised o

It had been previously reported, according to Confidential
Informant T-3, tha

- Harry Gold, a former Soviet espionage agent, identified
Yakovlev as his Soviet superior in espionage activities from 1944 to

1948. _
T-1: Y
% ot BN
NY rpt. 5-3-51
(s)
, (18, 1a) |
. Information in this reference was obtained fron'_a.nd is not
to be disseminated outside the Bureau. >) Cb)[
. '>
- ‘




In a memorandum of a Special Agent dated March 5 1946
based upon an investigation conducted in the case entitled ”New C )
York City" it was developed that one Anatoli Yakovlev, clerk at the

Boviet Consulate, New York City, was _gcheduled to arrive in Des Moines, C b) (_)

o)
was noted that Charles Ransom, an editorialwriter for the "Des
Register and Tribune' met Yakovlev at the train and was seen in lns
company at the National Farm Institute at the Hotel Fort Des Moines,
Des Moines, Iowa, which ‘was in session on February 15, and 16, 1946,
and that Ransom escorted Yakovlev to the train when he departed at
'11:30 p. m. on February 16, 1946. The other person who met Yakovlev
with Ransom was James Wallace, son of Secretary of Commerce, Henry
Weallace, and Secretary and Treasurer of the Pioneer Hybrid Seed Corn
Company, Des Moines, lowa. .

The Agent, in his anemorandum, indicated he contacted
Mr. Arthur Brayton, Secretary of the Convention Bureau of the Chamber
of Commerce, Des Moines, Iowa. He also contacted Miss Electa Flick, '
also of the Convention Bureau of the Chamber of Commerce, who iddicated
she had attended one of the sessions of the National Farm Institute, and
that an editorial writer from the "Des Moines Register and Tribune",
during a conventimdion with Yakovlev told him he was greatly interested
in Russia and at the present time, was studying the Russian language.

An editorial appearing in the "Des Moines Tribune" on
February 19, 1946, entitled, "You Can Hear Anything About Those
. Russians, " was highly favorable to the Soviets, It was not known, but
presumably it was written by Ransom. In commenting on a legend that
Soviet bfficials in the United States had a rule against any of them ever
opening their mouths in public, the editorial writer commented, after
Yakovlev had made his speech at the Convention that he had asked Mr.
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Yakovlev about the rule at which time Yakovlev said there was not such a
rule, The comment of the editorial writerswas, "So, lots of things people
know about Soviet Russia aren't 80." The whole tenor of the editorial
was highly favorable toward the Soviets,

Des Moines rpt, 924-46
Re: "Charles F, Ransom;
IS -R."
100-346540-2

"(31)
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— Additional information in this file regarding Yakovlev
can be found in Yakovlev's main files serial 11, (100-346193) (bj(l

New York report, 6=26-46
Re: ,"Sodac, New York Cily
 Internal Security-R"
. 109-829—6857! -~
(28) (6)' )

-

-

A
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Washington Field Office letter to the

Bureau dated February 15, 1952

Re: "Pavel Ivanovich Fedosimov
Espionage~R"

%%345229-55
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New York report 7-31- 46
Re: ¥Sodac, New York City e
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NewYork Rpt., 8-29-46
Ee: "Charles hecht;
Internal Security - R"
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New York by e Tett

'Additfon?l informgtion concerning the description

and activities of

akovlev will be found in main fi le
100-54619323% o
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10, 1946 _
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(Additional information in this reference can be found in
main file 100-346193-24X.)
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v York Rpt., 2-24-47 .
Re: "Amtorg Trading Gorparation,
Interngl Security - B"
?1 5?81-2690, encl. p. 72-75-76;
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A Confidential Source advised that

35) (b))
New York Teletype, 5-17=46
' Res [ "Sodac, New York City,
. Internal Security-‘%'
:(l % 29-651
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By_teletype dated

'REs "Sodac, New York City, Inte

Security-R¥ C bYD

. 100-829-653

(26Y
, \
TWNC:njf , )
ﬂv/
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’ ° SomAESRT.
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<: ‘ lator's thg;kTherabove Anf in parenthisis Re:
5) was en romﬂmj : C b) C\
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(b))

» ¢ slev vas

(]
) Ve g the New York Consulate, his ezact duties
“were met knewn, .. .
' : T T (¥o source given) .
. ragtion furnished by an informant revealed that
" Yakoleu . Sus

pected of deing a representative of the Jormer NXVD,
(?-3: Charles L. Montgomery,

. Buperintendent, 27 East SO0th Sireet,
New York City) (reliability not known)

.
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New York Report, 7-06-49
Reés "Tinefet Yakolev Remizov,.
was.; Internal Security - R"
100~362932-2

(55)
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Correlators note: Additional information in this serlal can-be
found in Yakovlev's maile file seriel 11, (100-346193-11l) and
100=345101-5,
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On February 13, 1946, Anatoll Yakovlev left New York City
for Des Moines by train. He arrived ¥t Des Moines on the following

day and information in the New York files indicated that he attended the
Eighth Annual F Des Moines on Febr
and 16, 1946.

15

384



BAM:ddl | | (b))




pmds  apmmmmep — = B m e ke R+ eyl g e T = [ . -

L

grb In connection with case captioned unknown subject,
wds ., ase Wwag opened b Hashington
Field"0Of7ice in view

& hich possibility was Cb)CD

Reference was made to the report of Special Agent

Robert Lamphere ted August 30, 1946, at New York, entitled
.‘a#
( CONCerning nime

which set forth considerable in_formation

Reference was also made to the report of Raymond
=‘ P. Wirth, dated November 4,.2950, at New York, entitled
“onknown Subject, wa. wherein on page 10 it reflecte

tha
S)

. {Correlator’s notes It is believed th some 0O
_ e informatwn quoted in this reference is from
(5 and, therefore, should not be disseminated out
U

rea.u .

3)

SAC, Washington Field Office Cb
letter December 16_, 1950 ’
by S o

BAM:znld

et n we—— - . DI e e D e N ——



e report o pecia gent Zander in this matter
ay 17, 1946, at Washington, D. C.

: Investigation conducted by the
falled to reveal that@

‘the report on

el

Correlators Note: (There is no indication In the
reference: as to the tie in between Silvermaster and Yakoviev.)

Washington Field Office Report

August 1, 1946

Re: "Nathan Gregory Silvermaster
was,, et al, Espionage-R"

65- I;éuoz -14%48 page 1Lk2

bam: jh
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VFo npt. 7-19-46

hes "Nathan Gregory

Sil ’ 1;
sipermasiery wonn e ats - (b))
63;36h02-1bh71 p. 14
o - I\
(3) = 3()
(There was no indication in the reference as to the

connection between fakovlev and Siluvermaster.)
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A teletype from the Washirw Bureau
dated June 27, 1

s in the Gregory Case stated in part.

° (50}
Washington Field Office )
Teletype June 27, 1946

Re: "Gregory Case"

65556402-1272

3%y
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A letter from the New York Field Office to the
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this file re Yakovlev can be
found in Yakovlev's main file
serial 4) .
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Reference was made to the Bureau's letter to New York
dated July 3, 1946 in which it was requested that that Office take
immediate steps to affect the

( b)tl)

SAC New York Letter B-i-h6 '
Re: ™Andrei Ivanovich Schevcgg?é’)

Internal Security-R"
10%31»0996-2&#
(31)

Correlators Note: {(There was no indication in the reference as
to the tie-in between Yakovligv and Andrei Schevchenko)
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Confidential In
iven) to the effect that

€4

T-1: (>
New lork Kepor
October 22, 19k5
Re: "Dr. Robert
Lincoln Leslie, was;
Internal Security - R"
100-306388-8
(18%)
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;E;i'MQ 90,
April 1, 1947

Re: "Anna Georglewna Thorp,

wasj Anna Georgina Perrikropovna,
Nrs. Anna G. Thorp, Mrs. J. Oliver
Thorp, Mrs. J. 0. Thorp; Joseprh
0liver Thorp, wasj; J. Oliver
Thorpy J. 0. Thorp
Interﬁ§&5§ec§rity - R"

10 =13 page 2

87
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New Yoxk Report, 8-23=46 | Cb D
Re: _"Sedab, New York City
« Internal Security-R" ,

I 100-829-749 . .
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'i'-B: “ whose reliability
s known to e bureau

New York Report ’ Lb)('b@)
March 24, 1549

Re: "Dr. Jack M. Rowe, was,

Dr. J. M. Rowe, Dr. Marcev, Rove,
Jacob M. Rosembaums

Security Matter-C"

%8%;55891&9-7 enclosure page 7, 8, 10
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Washington report, 1l1-1-46 b)(h
Re: "Anatoli Aleksandrovich

100-3#511-01-7
o1 W (<)
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Confidential Informant advised the New York Fiel
Division that General Karol S8wierczewskl was a principal speaker at the
Veterans of the Abraham Lincoln Brigade, Fifth Annual Convention which was
held at the Fraternal Clubhouse, 110 West 48th Street, New York City, on
September 21, 1946. The informant advised that Swierczewski sat on the
speakers platform with the Polish Consul General, Jan Gallicz, acting
Counsel Samise (ph.) of Yugoslavia and Vice-Counsel Anatole Yakoviev

of the Soviet Union, and the Counsellor Representative, Henry Forman

of Czechoslovakia. The informant stated that Swierczewski made a
triumphant entry into the clubhouse and spoke in Polish.

- =2 ¥~

New York report, 10 -10-46
Re: "American 8lav Congress;
Internal Security - C"
100-56674-727, p. 82

(64)

2 § }00 -346686-7

(64)
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The Bureau recelved from the Bureéau of Special =
Service and Investigation of the New York Police Department,
a memorandum relating to the convention of the Veterans of
the Abrazham Lincoln Brigade, held September 21 and 22, 1946,

at the Fraternal Club House, 110 West 48th Street, New York'
City,

This memorandum contained a verbatim account of
addresses made by the different-speakers at the convention,
one of whom was a Burt Jackson (not identified), who noted’
the presence of Consular representatives, one of whom was
the Soviet Vice Consul Anatole Yakovlev,

Memc from New York

10-23-46

Re: "Veterans of the Abraham
Lincoln Bri gade

Internal Securi%y-C“
100,7060-230

(589

SI-1N0=7060-352 p 21 (ND-292)
(2ﬁ%’ P

TWC: jh SI - 62-88217-21 p. 9L
{Vohn J. Huber, 9-8-49 Hearings
before Subcommittee on Immigration
and Naturalization of Committee on
(Ju%iciary U.S. Senate")
L9
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was noted in this report that the
Yakovl had been verified by investigation.

(Page 2) T ?5)0)

Additional information contained in this reference

is the same information appearing in 100-345101=7 previously
dictated in this summary.

New York report, 10-3-46

Re: "Sodac, New York City;
IS - R."

100-829-786
(6)
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Anatoli Antonovich Yakovlev was identified by Harry
Gold, convicted Soviet Espionage Agent, as an individual known to
Gold by the name of John. Gold further indicated he turned over
to Yakovlev, information and material in 1944 and 1945,
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which Gold had received from Dr. Klaus Fuchs., A photograph

of Schultsz was exhibited to Harry Gold by Special Agent T.

Scott Miller and Robert E. Brennan on June 5, 1950, however,

Cold was unable to identify the picture of Schultz nor was

he able to recall any one by thatname as having been involved

in any espionage activities for the Soviet Union. ‘ :
(T-7: report of SA
Malcolm P. Carr dated
9-11-50 at Washington,
D.C. in the case entitled
"Marion Miachislav Schultz)

Philadel phia report
June 11, 1951

Re: "Georgi Petrovich
Pokrovsky Pocase;
Espionage - R."
65-59658-141

(%3? 5
SI = 100-360546-16
(2) (113)

SI - 100-360546-69 1. p. 1
(1) (107) enct. p. 13
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On October 9, 1946, the "Washington Post" carried an article
entitled "Slav Congress Group Asked To Register", This article stated
that the Justice Department had asked seventeen Europeans who attended
a recent Third American Slav Congress to register as agents of a foreign
power. A spokesman said the request had been forwarded to three Bulgarians,
one Czech, two, Poles, six Russiang and five Ukrainians.

The Congress was held in New York City, September 22, 1946.
The spokesman refused to identify the men or to comment further.

In New York, Vice Counsel, Anatol Yakovlev of the Soviet Consulate
General said the six Russians and five Ukrainians had acknowledged receipt
of the Justice Department request and added ""But they have not registered.™

Yakovlev said the Justice Department requests were received
last week by the delegates to the Slav Congress and that the matter was
turned over to the Soviet Embassy in Washington.

There, Yakovlev said, the Soviet Embassy had made representations
to the Justice Department through the State Department on behalf of the eleven
delegates. He did not explain the nature of the representations.

Yakovlev identified the six Russians and five Ukrainiang, while
the Polish Consulate General's Office, the Czechoslovakian Consulate
General's Office and the Slav Congress Headquarters made public the
names of the other six.

100-56674-A
(s)’

TWC:men . m
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The New York '"Daily News" in its editon for October 11, 1946,
set forth information under the heading "Eleven Red Agents to Leave US"
reflecting that the eleven Soviet citizens who attended the American Slav
Congress would return home as soon as travel arrangements could be
made. The information was quoted as having been received from Anatol
Yakovlev, Soviet Vice-Cowssel in New York City, who stated that the Soviet
government did not wish the eleven to register as agents and ordered them'
home.

New York report, 2-13-47
‘Re: "American Slav Congress;
Internal Security - C"
1Q9-56674-897X, p. 57

(46)

81.300-56674-873, p. 7

(46)'

(Washington "Post", 10-11-46)
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New York Report 10-16-46 Cb)(,)

Re: "Pavel Ivanovich Fedosimov;
IS-R"

100-345229-2
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New York Report
November 28, 1946
Re: ™Lan Adomian,
was; John Jacob
Weinroth, Jacob
Weinroth; Internal
Security - R."
100-345101-5 Encl. pg 6,
’1?',7 8, 9, 10, 11, 12, 13,
o) (s
ly100-34570/~7
Correlator's note: (Cover letter of th eport stated as
follows "The infermation in this report, accredit
to Confidential Informant whose identity was known
otected by the use of the tempo

It is therefore suggested that extreme caution be ( Y)
used in disseminating information contained in this report.)
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< _ On September 29, 1950, Lan Adomian, !g B!'employod by

the Columbia Broadcasting Co. was interviewed by Special Agents
Raymond P. Wirth and James P. Lee. At that time, Adomian advised
that he knew Anatoli Antonovich Yakovlev and that he knew

Yakovliev was the vice-Consul of the Soviét Consulate, New York
City. He stated that he first met Yakovlev sometime in 1944 or
1945, at which time he had gone to the Soviet Consulate in-an
attempt to obtain a visa to visit Russia. He advised that at the
Consulate he was referred to Yakovlev. He stated that he recon-
tacted Yakovlev on five or six occasions, to determine the possi-
bility of obtaining a visa to visit Russia which he was unsuccessful
in obtaining. Adomian advised that he thought that the last time
he had seen Yakovlev was in 1947 or 1948, but when it was called
to his attention that Yakovlev departed from the United States in
December of 1946, he stated that he must have last seen Yakovlev
in 1946, He advised that he had seen Yakovlev in thhinﬁton, D.C.
on one occasion when he had attended a reception at the Russian
Embassy, which reception was given in honor of two opera singers.
He stated that he had not traveled either way with Yakovlev, but
had seen him at the party. He also stated that since the departure
of Yakovlev he had had no contact or correspondence with him.

Adomian stated that he had lunch with Yakovlev in
restaurants near the Consulate on about half of the occasions in
which he saw Yakovlev. He described Yakovlev as a studious, quiet
person who played chess and had also played an instrument in a
village orchestra in Russia. Adomian said that he was never
requested by Yakovlev to perform any activities for him. He stated
that he was never requested to deliver any message, written or oral,
to any other person by Yakovlev, nor did he ever ask him to affect
any introduction to any other member of the Consulate staff.

Adomian also advised that he had met Pavel Fedosimov at
the Russian Consulate and that he had also met Zot Tchepornykh
{not further identified). He said that his contacts with these
two men were mainly in conjunction with Yakovlev and in conjunce
tion with his efforts to obtain a visa. . '

Confidentiai Informant T-1 advised




()

Confidential Informant =2, advised that on April 8, 1946,
Lan Adomian had lunch Wi th Anatoll Antonorich Yakovlev,

Confidential Informmt T3, advised that on May 10, 1946,
Adonian bad lunch Wi th dnatoli Yakovleve

Confidentia) Informant i, advised that on My 25, 1946 ,
Adomian had lwch with Anatoll Yakovieve -

Confidential Informsnt T=7, advised that on September 16,
1946, Adoxian had lunch With Anatoll akowdwich Yakovleve

It was noted that during ®ie trial of Julius apd Ethel
Rosenberg and Mortom Sobell on charges of cmspiracy t0 commit
espimage, which trial was held in the Southern District of New Yark
in March of 1951, Adomdan testified as a Qovernment Witneas,
During the course of the trial it became necessary to identify
a photograpth of inatoll Antonovich Yakovlev, who was the superior of
Harry Gold in (Jold's espionage worke Adomian identified this photograph
of Yakovlev as being a man that he had known to be Anatoli intonovieh
Iakovlev, Soviet vice-Consul of the Soviet Consulate, New York Citys .

. 52X
Tt e oconducted by Spec
Agonts Theodore G Kirschner and
Je e Mlome -
T=3;: A Surveillmmce conducted by Special
Agents Theodore G, Kirschner,
L _ Je Fo Malome and Robers J. Wirth
T=is A surveillance conducted by Special
Agmts Bayaond Jo Wirth and Robert
P. Wirth
™7: A swvelillmoe sonducted by Speoial

Agm t Geoxge R, Mjeset
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The following information was !urnished Ey =

Confidential Infornant T-1, with such exceptions as will be
noted.
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Additional information contained in this reference is the
same Information appearing in 100-3L45101-7 previously dictated

in this summary. . (b)(l)
| (s)
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On November 21, 1946, the New York Field Office informed
the Bureau of the _shooting of a Ukrainian United Nations Delegate,

{s)
r e tadn a ractured rig emur~and had one transfusion
and that Commissioner Wallander had taken personal charge of

investigating the shooting and, with other high police officials,
had visited Stadnik.

New York teletype, 11-21-46

Re: "United Nations Organization;
IS - R.ﬂ

62-77787-1708
(31)

TWC:fjh;grp L‘O
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New York coded teletype, 11=-26-46
Re: "United Nations Organization;
IS - R."

62-77787-1796

(24)
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A teletype from New York to the M!!Ejted ‘

March 15, 1951, stated that at 12:05 p.m. Assistant United
States Attorney Lane commenced direct examination of Hamy
Gold. Information given by Gold stated in part below.

Gold met Yakovlev in March 1944+ in New York City.
At that time Gold conversed with Yakovlev and as a result of the
conversation, he continued in esplonage work for the Soviet
Union with Yakovlev as the Espionage Superior. He identified
Yakovlev from a photograph which was placed in evidence.
e worked with Yakovlev from March 1 to late December 1946
and he knew Yakovlev only as "John."

In the middle of June 1944, Gold met Dr. Klaus
Fuchs in Woodside, Queens. As a result, Harry Gold wrote
a report and turned it over to Yakovlev about a week or so later
somewhere in New York. At that time Yakovlev, was informed by
Yold that the next time Bold met Fuchs, Fuchs would give Gold
information relating to the application of nuclear fission to
the production of military weapons. He told ¥akovlev when
his next meeting with Fuchs would occur. In late June, 19k,
Gold met Fuchs at borough Eall, Brooklyn but had no
conversation with him. As a result of the meeting, Gold a
few minutes later turned over to Yakovlev a package of papers.
In the middle of July, 1944, Gold met Fuchs at about 96th
Street in Central Park West. As a result of the conversation
he had with Fuchs, 8old turned over to Yakovlev about
a week or two later in New York @ity a report Gold had written.
Gold also told Yakovlev that Fuchs had given further
information regarding the work of a Joint American and
British Project to produce an Atom Bomb in New *ork City.
Subsequently Gold had a regularly schedule series of meetings
with Yakovlev who told him how to continue his activities
with Fuchs. Gold testified that in connection with his work
with Yakovlev he had the duty of obtaining information from
a number of sources in America and to give the information
to Yakovlev.

New York teletype

March 15, 1951 o
RE: "Julius Rosenberg,
Ak

(385 (%)
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N Harry Gold, during the co T view cormiucted
by Special Arent Pobert G, Jensen of the Philadglohia Tield
' 0ffice on October 7, 1950, furnished sunnlemental information
concerning his espionaze activities. -

Beginning in 1925 with his initial Soviet espionage
superior Paul Smith, up to and including his Soviet superior,
Anatoll A. Yakovlev, Gold received expense money from all of his
svneriors, '

In early 1944, Gold wzs turned over to a Soviet sunerior
known te him as "John". "Gold had subsesuently identified "John"
an Anatoli A. Yakovlev." Yakovlev was Gold's established Soviet
suverior from early 194k until December of 1946, During the
neriod that Gold dealt with Yakovlev, he received annroximately
A750 to %1,000 for expenses, . :

In connection with the sums of money Gold advised
he received Communist aid, he furnished all of his contacts
receipts which procednre of furnishine receipts hegan with his
initial Soviet superior, Paul Smith. Gold szid that Smith
snggested he sipgn another name than his own to the receints, but
to continue using the same neme whenever he sisned receints,
The name thet GCold sirned on all receipts was rohen.

"he amount that Gold received from Semenov (one of his
Soviet superiors) and Yakovlev more nearly covered his expenses,
than did the sums he received from their predecessors,

Philadelphia Peport
Auenest 11, 1950

Pe: MHagrry Gold;
Ws ., (Cchan

Ec ‘ionage-Rr"

65 F7uka ?27

¥ (148
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Harry Gold madé a statement to Myles J. Lane, Chief
Assistant, U.S. Attorney, Southern District of New York, August
1, 1950.

Gold stated that an unknown Russian came to his home
in early October or late September, 1949. He introduced himself
to Gold by showing him a torn piece of paper which had on it the
words "Paull Street," in Gold's handwriting. Gold at one time
had a matching piece of paper which he stated had been given to
him by a man known to him only as "John", whom Gold has since
ideritified as Anatole Antonovich Yakovlev,.

- Gold was shown a picture which had the date August 1,
1950, and asked if that was a picture of Yakovlev to which Gold
replied it was. Gold stated that the piece of paper mentioned
above was exchanged between Yakovlev and himself sometime in 1945.

Gold was asked how he happened to meet Yakovlev and he
stated that he had been introduced to Gold in very early 1944
by a man who was a Russian Agent known only to Gold as "Sam."
Gold has since identified "Sam"™ as Semen Semenoff.

Gold stated that the meeting between himself and
Yakovlev took place in Manhattan somewhere above 34th Street between
42nd and 34th on 8th Avenue. In connection with Gold's seeing
Greenglass in Albuquerque, New Mexico, Gold stated that instructions
to see Greenglass were given to him by a man whom he knew as
"John" and who he since has identified as Anatoli Yakovlev.
Gold stated that the instructions were given to him by Yakovlev,
at a bar near Third Avenue near 42nd Street on the last Saturday
in May, 1945. Gold stated he went to see "John" so that he might
verify that he was going to see Klaus Fuchs in Banta Fe. At the
time of the above meeting, "John" told Gold there existed in
Albuquerque a man who was employed in the Atomic Energy Project.
Gold stated that Yakovlev told him after he had seen Dr. Fuchs
he should return to Albuguerque and visit the man. The instructions
given to Gold were further set out in this reference.

Upon Gold's return from Albuquerque he contacted
Yskovlev by a pre-arranged agreement at a place near the peint
where Brooklyn runs into Queens, somewhere in the neighborhood
of Metropolitan Avenue. The meeting between Gold and Yakovlev
was set ocut in more complete detail in this reference.

447
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: The next meeting between Gold and Yakovlev was in
July of 1945 in New York, which Gold believed was in Queens
and may have been at the end of the Flushing line. This
meeting was set out in full in this reference.

Gold was asked if he saw Yakovlev in November. He
stated he may have met Yakovlev in December of 1945, and that
was the last time he believed he saw Yakovlev until in either
December of 1945 or January of 1946, and that was the last time
he saw him until December 26, 1946. This meeting was again at
the bar on Third Avenue near 42nd Street. The arrangements
, Mmade to meet Yakovlev were set out in full in this reference.

In Harry Gold's statement on August 1, 1950, he
stated he never knew Julius Rosenberg but believed a man who
closely resembled Rosenberg passed him in February of 1950, at
the 90th Street Elmhurst Station of the Flushing elevated line.

Additional inférmation found in this reference will
be given in 65-58236-204, dictated elsewhere in this memorandum.

New York report, 8-7-50
Re: "Julius Rosenberg;
Espionage - R."

65~58236-328
(47) (124)

BAM:jch;grpbgg
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New York Report, 1-10-47
Re: "Charles Recht;
IS =~ R"

5
?‘:; 1)00-566?#-712
' 3
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On December 23, 1946, the "Washington Post" contained
an article entitled, "Russian Writer Derides US After Three
Month Tour of Country." "Moscow, December 26, (AD) - Andrei
Malyshko who recently returned to Kiev after a three month
tour of the United States and Canada, charged in an article
in 'Ukrainian Pravda' that the US Department of Justice forbade
his group to appear before a Ukrainian organization in Detroit
and 'requested that we leave America immediately'™.

Anatol Yakovlev, Vice-Consul of the Soviet Consulate
General in New York, said on October 10th that eleven USSR
citizens including Malyshko, were among the 17 delegates to the
Third American-Slav Congress in New York, ordered home rather
than comply with a -Justice Department order for them to
register as agents of a Foreign Power. -

Malyshko, a young poet,said his group was invited
to gpeak in Detroit after having apneared in New York, Chicago,
and elsewhere,

He further charged that 'Progressive' Ukrainian
newspapers in the United States, as well as the New York Russian
language daily 'Russki Golos', were 'terrorized' declaring that
editors and contributors to these papershad been arrested and
fined. Commenting on other aspects of American life, Malyshko
said he would like to say a word in behalf of the 'disinherited
Indians who live on patches of land, receive five dollars a
year in State aid, and are dying out from tuberculosis and
physical exhaustion.' He also said that American Negroes work
chiefly as Pullman porters and players in Jazz orchestras."
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Harry Gold on May 22, 1950, admitted that he transmitted
A-Bomb information to the Soviets. Gold had entered a plea
of gullty to violating Sub Section A, Section 32, Title 50,
United States Court.

Barry Gold on 8-14-50, advised that on the occasion
of his last contact with "John" on December 26, 1946, he also
met another Russian Agent. )

On the evening of December 26, 1946, Gold stated that
he went to a pre-arranged meeting in the lounge of the Earle
Theater in New York City. Wwhile in this lounge, Gold was'
epproached by & person unknown to him. This men had in his
possessicn a torn slip of paper, which Gold had given to
fJohn" sometime between June and September, 1945, with the
understanding this paper would be used for identification of
an alternate Sovliet contact in the event "John" could not meet
with Gold. This paper was described by Gold as approximately
2" by 3" in size. It was & bill from the Arthur H. Thomas
Company in Philadelphia, for a particular purchase Gold had

~made.

This person, who Gold felt sure was a Russian, came
out of the men's room and walked directly to Gold. The unknown
Russian showed Gold a portion of this bill, saying in broken
English - "You, Harry you have material from the doctor." Gold
answered in the negative. Thereupon Gold was told by this
unknown Russian to go to the 3rd Avenue Bar and meet "John."

The use of the word, "Doctor," by the unlmown Russian,
signified to Gold that he was talking about Emil Julius XKlaus
Fuchs, the British Atom Sclentist convicted of espionsage.

"John" has been identified by Gold as Anatoli Antonovich

Yakovlev.,

reliable confidential informan




On October 18, 1950, Harry Gold was shown a photograph
of Pavel Fedosimov. At that time, he said he was absolutely
certain that the photograph was the picture of the unknown
Russian who met with him on December 26, 1946, at the Earle
Theater. In connection with the identification, Gold executed
a sipgned statement.

The statement will be'given below in part.

"On October 18, 1950, I was shown a photograph of
an individual whose name is Pavel Ivanovich Fedosimov., I am
completely certain he is the person who contacted me in the
upstairs lounge of the Earle Theater in the Bronx (very close
to the Yankee Stadium). This contact was made about 8:00 P.M,
on the evening of December 26, 1946.

Earlier that evening about 5:30 P.M., I had received
a telephone call at my place of employment, The Elmhurst
Laboratories of A. Brothman and Associates. The man who called
me identified himself as "John". I readily recognized his
voice as that of "John," the Soviet Agent with whom I had
steadily engaged in espionage on Atomic energy from March of
1944 till late January or the early part of February, 1946.
"John" asked me to come to the rendezvous at the Earle Theater
at the designated time that very evening.

In theearly part of the same month, I had received

in the mail an envelope containing merely two tickets to a
sporting event at the Madison Square Garden, New York City.
This was a pre-arranged code to inform me that a meeting with
"John" was scheduled for 8:30 or 9:00 P.M. (but at a specific
odd minute) at the Broadway Station of the Astoria elevated line
in New York City. However, the envelope had been improperly
addressed and I received 1t fully a week late at my Philadelphia
Egme. "I was therefore unable to keep the appointment with

Ohn. =

On December 26, 1946, I went to the Earle Theater
well in advance of the designated time. At one minute before
8:00 P.M., I ascended to the upstairs lounge of the movie house.
There I was accosted by the man I had positively identified as
Pavel Ivanovich Fedosimov.
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Upon noticing my astonlshment, as I expected "John," this contact
said "I em Paul” pronouncing it a&s though it were “Powl." There-
upon he produced an irregularly torn piece of paper, in

actuality part of a letterhead from an invoice from a Arthur H.
Thomas Company, a Philadelphia laboratory supply house. On the
back of this paper, end in my handwriting, was the phrase-

"Aul Street" of which I had the matching piece. The matching
plece had on it the words "directions to P-." The tear separated
the two sections, which, when brought together, said "directions
to Paul Street," I immediately recognized this as our means of
verifying each others identity. This means of identification

by an alternate Soviet agent had been agreed upon by "John"

in August, 1945, This agreement was reached at a Seafood
Restaurant Bar on the afore-mentioned corner of the Broadway

Stop of the Astoria elevated.

Fedosimov, Immedliately after presenting his identification,
followed by saying, "you have papers from the Doctor," I
replied in the negative and a savage look of disappointment came
over the features of this man. The "Doctor" was the code name
used by "John" and me for Dr, Klaus Fuchs, Fedosimov then
Instructed me in halting English to proceed to the Southwest
corner of 34th Street and 8th Avenue, but "outside of the bar,"
where I was to meet "John" in an hour.

The whole meeting with Fedosimov took not more
than a minute, possibly less. This i1s the only contact that I
have had with Fedosimov, I have never seen him since this
meeting.

I did keep the meeting with "John" that has just been
mentioned in the preceding paragraphs. "John" I have
previously identified as Anatoli A. Yakovlev.

-
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In addition to the foregoing information given
concerning my contact in the Earle Theater on December 26 1946,
I have placed my name, the date and the place on the hack of the
photograph Iidentified as this contact of mine.”

T-1: New York letter, 10-11-50
bearing the c "Unknown

subject, wa., @ CbX\)

Espionage -
This letter was glven a
symbol as the Philadelphia
Office is not aware of the
original source of the
information contained in the
New York letter.

Philadelphia report, 11-9-50
Re: "Pavel Ivanovich Fedosimov;
Espionage - R."

100-345229-18

(7) (169) (19)

SI = 100-345229-16X
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COnfidential Informant T-1 advised the Bureau (no
date given) o

Confidential Informent T-1

Confidential Informent T-1 advised that




' New York.Report, November 0
Re: "Unknown SubJeot was
I s

- 4 encl. p.
< (7)

(bY
INFORMATION IN THIS FILE WAS GIVEN BY . I8 ‘)<:
NOT TO BE DISSEMINATED OUTSIDE THE B - ;
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A teletype from the New York Office dated March 15,
1951, to the Bureau in the case of Julius Rosenberg gave a
summary of the trial, afternoon session of March 15, 1951.
At that session Gold continued in his direct testimony.
Gold's testimony is being given in parts below.

Gold continued to testify as to his modus
operandi in connection with Yakovlev., Gold said that his
sources in America could not identify him by name and he
did not know Yakovlev's true name. He stated his American
source did not know how to reach him and he would not know
how to reach Yakovlev. Gold described the means of transfer
of information between himself and Yakovlev and a system of
behavior agreed upon in case of a surveillance.

Gold stated that early in January, 1945, he met
Fuchs at Cambridge, Massachusetts. As a result of the meeting
Gold returned to New York City and gave to Yakovlev a package -
of papers he had acquired from Fuchs. A week later Gold wrote
a report and turned it over to Yakovlev in downtown Manhattan.
He also told Yakovlev he had been informed by Fuchs that
Fuchs was to be stationed at Los Alamos at a large experimental
base. Fuchs also told them about the lens that was being worked
on for the Atom bomb. Gold told Yakovlev they had set a
date to meet Fuchs in Santa Fe on the first Saturday of
June 1945. Early in February, 1945, Gold met Yakovlev at 23rd
Street between 9th and 10th Avenue. Yakovlev told Gold ‘to
try to remember anything else Fuchs had mentioned in Cambridge
about the lens. On the last Saturday in May 1945, Gold met
Yakovlev inside Wolks Restaurant, New York City. On that
occasion, it was agreed upon by them that Harry Gold was to
g0 to see Fuchs in Santa Fe. Arrangements were made for two
meetings, one to give information to Yakovlev received from
Fuchs in Santa Fe and the second to enable Gold to give
Yakovlev a detailed report. Yakovlev wanted Gold to take on

460
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an additional mission in Albuquerque, New Mexico. Gold told
Yakovlev he did not wish to take on additional tasks but
Yakovlev said it was vital, that a woman was supposed to go

but was unable to make the trip. Yakovlev said it was
extremely important and ordered Gold to go. He gave Gold

an onion skinned paper on which was typed the name Greenglass
and an address on High Street, Albuquerque, New Mexico. The
onion skinned paper contained a recognition signal "I am from
Julius." Yakovlev also gave Gold a piece of cardboard cut

from a food package and said Greenglass in Albuquerque would
have the matchin% piece. He told Gold that if Greenglass

were not there, lUreenglass' wife would give him the information.
Yakovlev gave Gold $500 in an envelope to give to Greenglass,
Yakovlev expected Gold to follow a devious route to Santa Fe
and Albuquerque to minimize the danger of surveillance. Gold
said he did not know what became of the paper after he memorized
its contents.

Gold arrived in Santa Fe on Saturday June 2, 1945,
and spoke to Fuchs. As a result of that meeting, he turned
over to Yakovlev in New York a bunch of papers from Fuchs.
Gold left Santa Fe late in the afternoon of June 2, 1945,
by bus and arrived in Albuquerque that evening. He went to
the High Street address and found the Greenglasses were not
in. On the next day, Sunday, he returned to the High Street
address and knocked on the door. David Greenglass opened
the door. The results of this meeting with David Greenglass
were set out in full in this reference.

On the evening of June 5, 1945, Gold met Yakovlev
along Metropolitan Avenue, in Brooklyn near Queens. The meeting
was between Gold and Yakovlev as set out in this reference.

In early July, 1945, Gold met Yakovlev in a seafood
restaurant at the Broadway, south of the Astoria elevated line.
Yakovlev said it was necessary to make an arrangement for some
of his Soviet Agents to get in touch with Gold. Arrangements
were set out in this reference. L
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On August, 1945, Yakovlev met Gold in Brooklyn and
told him he was to take a trip in September, 1945, to see
Fuchs. Gold told Yakovlev since he was going to see Fuchs
he might a8 well go to Albuquerque to see David Greenglass too.

In September, 1945, Gold met Fuchs in Santa Fe,
New Mexico. On his return to New York in September 22, 1945,
Gold tried to meet Yakovlev but failed. About ten days later
he met Yakovlev in Flushing and turned over to him a package
of information from Fuchs. He told Yakovlev-that Fuchs said
there was no longer the open and free cooperation between the
American and British and that many departments were closed
to him, and that very soon he would have to return to England .=e-
In November, 1945, Gold told Yakovlev that Greenglass said in
June, 1945, that he would probably be coming home furlough
about Christmas. Gold suggested that plans be made to get
in touch with Julius to get more information. Yakovlev
told Gold to mind his own business. 1In January, 1946, Yakovlev
told Gold about a man Yakovlev had tried to contact but had
given up inasmuch as the man was under surveillance continually.
Yakovlev used that story to point out to Gold it was better
to give up than to endanger the scheme. 1In February, 1946,
Yakovlev failed to meet Gold at the Earl Theater Bronx.
On December 26, 1946, Gold saw Yakoviev. The facts surrounding
this meeting and the facts leading up to it were given in
this reference. Gold said that Yakovlev described a means
by which Gold should get off from work to go to Paris.
When Gold mentioned that he was working for Abe Brothman,
Yakovlev "almost went through the roof of the saloon."
Yakovlev said that Gold almost ruined 11 years of work and
that Brothman had been investigated in 1945, and then Yakovlev
left more money than was enough to pay the bill and dashed
out of the place. Gold accompanied him and Yakovlev kept
mumbling. Yakovlev finally said that Gold would not see him
in the United States again. Gold also testified he had 3

ZoREOREL
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or 4 conversations with Dean Slack and as a result of the -
conversations, he turned over information to Yakovlev.

Gold
identified the picture of John from a photograph of Anatoli
Yakovlev appearin

g on the State Department document entitled,
"Fogeign Official status notification" which was placed in
evidence,

The background and an official status of Yakovlev
was read to the jury from the document.

New York teletype, 3-15-51
Re: "Julius Rosenberg;
Espionage - R,"
65-58236~892

(49) (55) (36)
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: In anticipation of the Fosenherg trial on March 6,
1951, Gold was interviewed on 2 number of occaslons by Assicstant
U. S. Attorney Miles J. lLane and James B. Kilcheimer in the
presence of Epecial Agents John A. Farrington, William P, Xecrton
and Joserh C. Walsh. A trial brief was vrevared which included
certain substantive items. Included in the 1ist under item
number five was quoted "Meeting With Yakovlev in 194k in His
Operations Under the New Supervision of Yakovlev." Under item
nurber seven "The Meeting With Yakovlev on Last Saturday in
¥ay, 1945, and Specific Instructions to Contact Greenglass in
Albuquerque." Number eight "The Two Yeetings With Greenglass
on June 3, 1945." Number nine "His Return to New York ity and
Hls Meetings With Yakovlev." Number ten "His l'eeting With
Fedosimov on December 26, 1946, and Veeting With Yakovlev on
the Same Day.”"

Gold said that after considerable reflection he was
quite certain that on the occasion of the fifth meeting he had
with Greenglass he brought greetings from Julivs, and that such
was done under the direction of Yzkovlev.

Pertaining to item seven listed in the forgoing out-
line of the trial brief, Gold stated that on the occasion of
his meeting with Yakovlev prior to his rroceeding to Santa Fe
Albuquerque, Yakcvlev gave him a strip of onionstin paper
which contained the name Greenglass and the adress Albuquerque,
Few Mexico. Thile paper alco contained the name Julius. He
adled that he had a very vague recollectlion of something else
having been on the slirp of paper, but he could not specifically or
recall same. He added that in accordance with usuall) procedure
he committed the aforementioned items to memory, and then
destroyed the slip of paper. It was also on that occasion that
Yakovlev gave Gold the irregularly cut piece of jello box, which
Gold described as the segment of a fruit package.

New York Report, March 5, 1951
Re: "Farry Gold, wasj

ggpioEﬁge-R"
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Harry Gold supplied additional information to
Special Agents John M. Collins and Special Agent Thomas
He Zoeller (no date given).

On December 26, 1946, Gold met his Soviet
superior for the first time in almost a year, a man who
he kmew only as‘John.' He paid Gold $300 as part payment
for expenses he had incurred in 1945, Of that sum Gold
sald he gave Brothman $175 a few days later explained
that someone in Philadelphia had returned some mcney
they had owed him,

Gold advised that from the very first week
he came to A. Brothman he noticed several things.
A recollection of the fact that his Soviet superior,
'John,! had warned him in 1945, that Brothman was "hot".
(It is believed that John mentioned in the above
paragraph was ldentical with Yakolev).

New York report December 29,
Re: "Abraham Brothman, was;
Espionage-R; Obstruction of
Justice.

100436504014
(1153770103
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onov vievy who according to paper artigles,

wag formerly a Soviet Consul at New !ork City and left the United

States in 1946, after becoming involved with Harry Gold in Atomie
espionage eonspirao}.

In 1944 and 45 he worked with Harry Gold and .*su:.cept;ec1Cb>Cl J
eaplonage naterial from him for the Soviets. Gold identified
him a8 *John”, his Russien superior in espionage.

New York Letter, 7-31-50
Re: "Nikolai Jakovlev;
Espionage - R"
65~59360=1

(112) (8)
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7 On May 24, 1951, the New York Office sent in the
following which was dictated by Harry Gold:

"John (Yakovlev)

T "Again I was always told to arrive at least an hour or
two before our meetings and to check carefully for any signs of
being watched, In the case with this man I was told never to
wait more than five minutes at an appointed meeting place., Paul
had previously told me to wait about fifteen minutes, Steve the
same time, Fred, however, was often as late as thirty minutes,
and Sam had set twenty minutes as the definite waiting time. On
one occasion Sam did not show up for two hours and I waited for
the simple reason that I had no return fate to Philadelphia.
Finally he showed up. He said that he had been unable to make
the original meeting, but had just stopped by with the chance
that I might st1ll be there, for which I was grateful, ™

“Gegergl Note: I would like to make ¢lear that when I :
was Instructed to arrive at least an hour or two prior to a meeting,
I was supposed to keep on the move all the time and wateh for signs
of surveillance, checking by the techniques which I had been given,

then on arriving at the appointed meeting place I was to wait on
that spot only for the agreed upon time. i

"G. Added Precautions as Admonighed by Soviet Agegts

I was advised never to read the 'Dally Worker'! or
other Communist Party literature., This advice was given to me by
Paul, Steve, Fred, Sam, and John, These men told me that they ,
themselves would ﬁeep me abreast of world events and that I was not
to bother with Communist Party publications in the United States,
In general, it might be noted, all of these men showed a tremendous
contempt for the ability of the Commmnist Party in America. (page 5,6)

* I never lost contact with Yakovlev until February of
1946 when I was supposed to meet him at the Earl Theater. We had
an arrangement whereby should either of us fail to show up for two
successive meetings, at any particular appointed spot, then the
reserved meeting place was to be at the Broadway stop of the Astoria
Elevated Line and inside the combination Seafood Restau¥rant and
Bar located at this spot. The signal to me that Yakovlev once sgaln
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wanted to get in touch with me was my receipt through the mail of
two tickets, the envelope containing no other enclosures, to a
sporting event or thestricel attraction, in New York City. At a
certain number of days{(I believe 3) after the date printed on the
tickets I was to be inside the B-eafood Bar Restautraht,

"At an earlier time the reserve meeting was scheduled
for the Clark Street station of the Brooklyn subway and was at the
g;%t'bf the station where the elevators emptied into the St. George
otel.

"The first and only break that occurred in my meetings
with Yakovlev was as I have stated, in February, 1946, when he and
I were scheduled to meet in the upstairs lounge of tﬁe Earl _
Theater in the Pronx. He did not show up on two successive occasions
and then falled again to presént himself at the reserve meeting
place in-Astoria. I did not hear from Yakovlev again until early
December, 1946, when I received two tickets to a boxing show in
New York Citys; however, the tickets were sent to an incdrrect address
in Philadelphia, the a&dress being given as 6328 Kindred Street.
instead of the correct one of 6823 Kindred Street. Ag a result I .
received the tickets a full week too late to go to the meeting place,
I was at that time working in New York and even had the tickets
arrived on time I would probably have been unaware of the fact.

"Then, on December 26, at 5:00 P.M. Yakovlev called me on
the telephone a% my place of employment and instructed me to go to
the 'Theater' at 8:00 P.Mi By the 'Theater' I knew he meaht the
Earl Theater in the Bronx, where we had last been scheduled to meet.
I d4id go there animet, in place of Yakovlev, the man Fedosimov.

¢

"It was Pedosimov who showed me the Soviets half of the
irregularly torn piece of paper containing on it the words, 'Direction:
to P.! 1 had the matching giece of the paper on which was written
*Aul Street! When dDutting together the pleces of raper read, 'Di-
rections to Paul Street.' This, plus the phrase spoken by the Soviet
Agent, 'Can you direct me to Paul Street?! Was to bemy meahs of lmowing
that an alternate had come in place of Yakovlev. (page 10,11)

®
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"John (Yakovlev), referred to the material on atomic
energy I was obtaining from Klaus Fuchs, as the 'factory' and
would use the word 'doctor' in referring to Fuchs = we never
used Fuchs' name,” (page 13)

TWC:rrd
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- The "Buffalo Evening News"™ of Buffalo, New York, dated
June 16, 1950, contained an article entitled "Seized Chemist
Linked in Fuchs Spy Ring."

The article said FBI agents on that day linked a
second American suspect to the Klaus Fuchs Spy Ring, which fed
- Atomic secrets to Soviet Russia.

This suspect was Alfred Dean Slack, a Syracuse chemist
who gave samples of the secret high explosive to a Harry Gold.

The FBI identified on Thursday night {(no date given)
the "John Doe, alias John", named in the Gold indictment as
Anatoli Antonovich Yakovlev, who was Vice-Consul in the Russian
Consulate in New York City until he left the United States,
December 27, 1946, )

Re: "Alfred Dean Slack;
Espionage -~ R,"

65-59183~4A
(54)

BAM: grw
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By Directors routing slip to various Bureau officials,
no date given, was enclosed a newspaper article from the "New
York Times"” dated April 1, 1951, entitled "How the Russians Got
World's Biggest Secret™ byvlrn Henry Freeman. The article stated
that the principal atom spies exposed at time of the article
were Klaus Emil Julius Fuchs, Harry Gold, Julius Rosenberg, .
David Greenglass, and Anatoli A. Yakovlev. Under Yakovlev's name
it was stated that he was a "Ruasian citizen, Soviet Vice-~Consul
in New York from 1941 to 19#6, a shadowy figure wanted by Federal
Authorities, now believed to be in the Soviet Union."

. The article stated that the story began when Fuchs A
came to the United States in June, 1944 as one of the British
atomic scientists to assist in the search for an atom bomb. He
had detailed instructions on how to contact the spy ring in
America. One evening on a drab street in Woodside, Queens, he
met Gold and they identified each other by innocent sounding
sentences observed as "recognition signals.®™ Neither man knew
the other by sight reme. Fuchs promised to give Gold infor-
mation about the "agplie.a-’.on of nuclear fission to the prqduct.ion

“of a military weapon.”™ )

The weapon of course, was the atomie bomb, production ¢
of uhich was started early in 1943 by the United States with the
 cooperation of Britian and Canada. The Soviet Union, the other:
major ally in the war against Hitler, was excluded from the secret,
but determined to share it. -

A week later, Gold met Yakovlev, whom he knew only-as
"John"™, on a Manhattan Street and exchanged newspapers with him.
Folded inside the newspaper the Soviet Agent got a written report
of Gold's conversation with,Fuchs. But the Kremlin probably o
had already scented the atom bomb project., - T T

In mid July, 1944, Fuchs met Gold on Central Park lbst
at 96th Street, to tell him he was working in a laboratory oh
Church Street on a "Joint British American project aimed at - -:
producing an atom bomb." Again Gold gave Yakovlev a written.
report by means of the “old newspaper switch. Thus the Russians
learned of the Manhattan project, our code name for the overall

work on the atom bomb.
§- g@ﬁ—% =3I~
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a The Soviet spy ring intensified efforts to crack the
most closely guarded secret of World War II. Yakovlev was in )
charge of the work. Almost all the actual apys were not RuSsians,
but American citizens, Communists, committing espionage out of a
kind of "idealism™, a faith that they were serving a higher
loyalty than patriotism. At that time Gold was the chief courler,
carrying stolen data from scientists inside the atom plants to
Yakovlev, who sent it on to Moscow. Gold who had been spying for
the Russians for ten years, had recently succeeded to the "route"
dropped by Elizabeth Bentley, who was to denounce Alger Hiss,
William Remington and many others as part of her "apparatus.”

Gold took over a "number” of Bentley's thirty "contacts".
He often had to travel to other cities to pick up data from his
"contacts™ and gave them new instructions from Yakovlev. Some-
times he handed the spys a few hundred dollars as a cash gift
from Yakovlev, enough money to tie them closer to the plot but not
enough to be the major consideration. o

In January, 1945, Gold met Fuchs on the street in
Cambridge, Massachusetts. Fuchs said he was working at a large
experimental station "called Los Alamos; New Mexico," and mentioned
a "lens" that was a vital part of the atom bomb. Whemr Gold
repeated this to Yakovlev one night early in February at 9th
Avenue and 23rd Struﬂf““tgp Russian became very agitated and
ETBSSﬁd Gold to "scou!» i§ memory clean for any scrap about this

ens,

Unknown to Gold,-what was exciting the chief was that
he had just received from another member of the ring sketches of
this lens, which were high explosives to focus detonation waves
and cause an "implosion" of the atom bomb.

That other source was Rosenberg, a kind of major domo
for Yakovlev in charge of another circle of scientific spys since
1944. Rosenberg was married to David Greenglass's older sister,
Ethel, and all were Party comrades for years. At that time,
David was an Army technical sergeant, assigned as a machinist to
the major atom bomb plant at Los Alamos,

: One night in November, 1944, Greenglass's wife, Ruth
was invited to dinner at the Rosenbergs' apartment in Enickerbocker
Village. Ethel Rosenberg told her "Jullus has finally gotten to
a point where he is doing what he wanted to do all along, which
was giving information to the Soviet Union. Julius, told Ruth
that her husband was working on an atom bomb and that they wanted

him to "give that information to the Russians.” ‘m
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Ruth repeated this plea when she visited flavid a little
later at Los Alamos. The sergeant was amazed at the news. At
first, he was "frightened and worried" and refused to spy. But
later that night, he "thought about it" and the following morning
told his wife "he would give the information." :

David kept his word on a furlough in New York in
January, 1945. Rosenberg called upon Greenglass at his apartament:
for "anything of value on the atomic bomb™. As a machinist,
Greenglass was making molds for the detonation lenses, which he
sketched for Rosenberg in words and diagram.

In an appointed spot in an alcove of a movie theater,
Rogenberg left a coded request for a meeting with his Russian
friends. He delivered the goods to them at his hideaway in
Long Island.

Although Greenglass was only a sergeant and a machinist
he was in a good spot to pick up information on the bomb, He
was free to wander "all over the tech area." He worked "directly
on apparatus that n!nd-tq;o the bomb."

In May, 1945, Gold sat huddled with Yakovlev at a table
in a cafe at 42nd Street and 3rd Avenue. Yakovlev ordeéred him
to New Mexico by a "devious route™ to pick up packets of atomic
data from Fuchs in Santa Fe and from Greenglass in Albuquerque.

Gold followed orders. The papers from Fuchs he put into
an envelope marked "Doctor."™ After matching box-tops with Green-
glass and giving him $500 from Yakovlev, Gold placed the sergeant's
data in an envelope marked "other"™, Both envelopes he handed
to Yakovlev on Metropolitan Avenue, Brooklyn, when he returned to
New York. Yakovlev pronounced the material "extremely excellent
and very valuable." '

" . Dr. Puchs was seized in February, 1950, at Harwell,
England., Gold was selzed at home in May. Gold confessed after
eight days grilling. Greenglass also gave up and confessed.
The Rosenbergs, packed for flight, were grabbed among their.
suitcases at home in June, 1950, "Yakovlev also indicted.  here
had the foresight to go home on Yecember 27, 1946, Who has
taken his place is not known." .

) . | 65-;8805.1515
(21
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Q“‘Ref repce was made to Bureau letter to New York _
. captioned ﬁdated February 24, 1950, In that letter-
the following intormation was set forth concerning -J (s
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It ﬁas noted from the above information fumished

ccording to the statement of Ruth Cb
reeng s of David, arrangements were made by )(T)
Julius Rosenberg to have David Greenglass contacted in Albuquerque,
New Mexico, by Ann Sidorovich. Julius Rosenberg, in the presence
of Ruth and David Greenglass, cut the cover of a jello box
side in half in an irregular manner and gave half to David and
said he would give the other half to Ann Sidorovich who would come
to see them in New Mexico to obtain information from David and
that she would produce the matching half of the box side.
Ann Sidorovich did not appear at Albuquerque, New Mexico, but,
according to Ruth Greenglass, (an individual later identified as
Harry Gold), appeared and gave to her husband, David, the matching
half of the jello box side and obtained atomic informtion from
Greenglass for the Soviets. .,

Harry Gold kad stated he regeived his instructions
from, and obtained the Mtomic Bnergy @ommission from Greenglass
for, Anatoli Yakovlev. It would, therefore, appear that the
half of the jello box which was furnished to Gold had been turned
over to Yakovlev by Rosenberg. "There was no definite evidémnce,
however, to show whether Yakovlev received this directly from
Rosenberg.:;,k

It was also pointed out that according to; Harry Gold,
Yakovlev succeeded Semen Semenov as his Soviet principal. Semenov
was one of the individuals mentioned in the Comrap anonymous
letter of 1943, In that letter it was noted that Gold was not
turned over to Yakovlev by Semenov until early 1944. It would also
aprear that at the time of the writing of the anonymous ldter
which was in August, 19,3, Yakovlev at that time apnarently had
no stature in the Soviet intelligpnce organization as it existed
at that time. However, his increasing importance was sho b& -
the fact that in ' ]

t was further interesting_,
to note that upon his departure m the United States, he wentir

o -6 e




to Paris, Francé, and as of July, 1948, was second secretary
of the Soviet Embassy in Paris. .rs,

In that comnection it was noted that {important
espionage subjects such as Joel Barr, Jack Soble, and Joseph
Katz, were at that time reported to be in France, and the
possibility might be considered that Yakovlev's network of agents
might still be directed by him from Francé .-

In view of available information concerni

> . CoYN)
("It is felt that the results of the i on
thus far i case reflects that

8 stated b)[l>
above, it is noted that Yakovlev remalned in the United Stateec
until December 27, 1946. The cause of Yakovlev's leaving at
that particular ti’.me might have been due to the fact that,
according to Harry Gold, the latter told Yakovlev, Fuchs had been
arrested in Gréat Britain and that the story of his arrest
appeared in the "New York Herald Tribune,” Sunday edition, in
the last week of July, 1946. According to Gold, Yakovlev appeared
horrified at hearing this information. In addition, Yakovlev
also inquired as to the type of job Gold had in New York, and when
Gold told him he was working for Abraham Brothman, !akoviet;

mmediately asked if he didn't know that this man was suspec¢t, and
then held his head and said "Oh my, Why would you ever do such a
thing.” Yakovlev immediately parted with Gold and made no further
arrangements for subsequent meetings with him. The information
furnished by Gold might well have been the reason for the
departure of Yakovlev from the United States several months later.

- - -.b
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arpose of this report was to reconstruct insofar

Under the titl

The following was given in part: Y

Harry Gold was placed in contact with Dr. Klaus
Fuchs in New York City in late February or early March, 194b4,

Iz

at a meeting arranged by Gold's superior, "Sam" whom he .-
jdentified as Semen Semenov. Shortly thereafter, Semenov ' i
arranged for Gold to meet "John" whom Gold identified on . -
June 2, 1950, as being Anatoli Yakovlev. -, T

"

L
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Gold then obtained information from Klaus Fuchs
relating to the atomic bomb and turned the information over:
to Yakovlev, Gold advised that he met Yakovlev approximately
twenty times and last met with Yakovlev on December 26, 1946.
Yakovlev departed from the United States on December 27, 1946,
destined for Cherbourg, France.->

> (D)

479




Yakovlev was born on May 31, 1911, at Borisoglebéﬁg-_
Russia. From 1936 until 1941 he was a student at the Engineers
and Economic Institute, Moscow, Russia. He entered on duty -~

as a clerk at the Consulate at the USSR, New York, on February 8,
1941, and-‘departed from the United States on December 27,24

480 | " ’T




i

v
t
i

1946, destined for Cherbourg, France. He was believed to have
left France April 14, 1948, after being employed at the USSR
Consulate, Paris, France, as a Vice-Consul. He was married

~1and the father of twins, a boy and a girl, born June 25, 1941,

in New York, His whereabouts since leaving France in April,
1948, had not been ascertained.:>

Regarding Harry Gold, he admitted active participation
in Soviet Espionage from 1935, on the principal mission.of
securing information of industrial processes. ..

In late 1943, or early 1944, Gold's Soviet Controller,
"Sam”, (Semen M, Semenov) turned Gold over to a new controller
known to Gold as "John." ("™John" had been identified as Anatoli
A. Yakovlev.) - =

Operating under- Yakovlev's direction in 1944 and 19&5,
Gold contacted Emil Julius Klaus Fuchs; and David Greenglass
ffom whom he secured vital information pertinent to atomic
fission and the manufacture of atomic weapons which he in turn
handed over to Yakovlev.»;:

Immediately r to Yakovlev's return to the USSR
Gold met an 1ndividua1\nh he had identified as Pavel Fedosimov
who inquired whether Gold had information from the Doctor (Fuchss.
He did not meet Fedosimov again. This meeting with Fedosimov
was on December 22, 1946, -

Gold ceased active espionage work in late 1945, and
subsequent to Yakovlev's departure from the United States, was
not in contact with the Soviets until July, 1949, when he
received a letter indicating to him that he was to recontact
the Soviets. -

(hX0)

Gold has admitted that when Fuchs failed to appear
at scheduled meetings in August, 1944, he (Gold) visited Fuchs'
apartment house in New York, and learned that Fuchs had left -
this address. Thereafter Gold explained, he was instructed

by Yakovlev to proceed to Cambridge, Massachusetts, and visit
Fuchs' sister there in an attempt to learn Fuchs' whereabouts. -,




Concerning Emil Fuchs, it was stated that according
to Fucha' own statements given to Bureau representatives on
May 26, 1950, in May, 1941, Fuchs began work in the British
Atomic Energy Research Program, and throughout the years of
espionage activities here, and in Great Britain, his work was
limited to the gathering and handing over of information obtained.
from his work to his Soviet contacts.

While in the United States, Fuchs was operating with
the Yakovlev group.
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Concerning Joel Barr, Vivian Glassman, a girl friend (bka
of his, was interviewed and advised on July 21, 1950,that at

8 p.m. a man knocked on her apartment door and stated that he

was a friend. The stranger asked her if she knew "Joha" and

when she said ™no," he made reference to Joel Barr and advised

that Barr was her former fiance.

| S » New Yo e or@ 9-24=51 (-b >(')
. -f Re:#’ﬂspionage - R,"
2%- Z ;2 63 19’ 2‘!»; M: ‘J'B;
(73) 23000 (473 (203) (63) (13)
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: It will be noted that former Vice-Consul anatoli
Yakovlev and clerk, Serguei Petrov are no longer employed-at the
New fork lonsulate. Yakovlev departed from the United States

at New York for Cherbourg, France on December 27, 1946, accompanied
by his wife and children, Paul and Victoria.

)\

L

Y

R




:
:
{
1Y
Fi
4
]
]

ﬁ{h.a
Toag® -1
\-lb.-i“.;ksi‘-.‘

w York reporty 3-4-47 ‘
RE: ("Sodacy New York City;) Y
Internal Security-R." w

CORRELATOR'S NOTE:

Additional information regarding Anatoli Yakovlev

appearing in this file can be found in Yakovlev's main file,
100=-346193 serial 18. _ )
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This reference listed those

Source not given

rior to that time, he had been carrie
oviet Consulate in New York City as a clerical employee. .
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In view of the abovel it was believed t.hat.-
(no source given)

New York .report, 10-11-

A tional information in MF
Eo T 100-346193) (b)0)
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.éﬁn December 26, 1946 informatign was
Division that

. New York Report,
1-14-14+7,7

Ret Vanatoli Aleksandrovich

Ermolaev; Internal Security-R."
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A letter from New York to the Bureau dated March 13,
1947 stated that the Immigration and Naturalization Service,
New York City had advised of the departure of several citizens
of the USSR aboard the SS America from New York City on December
27, 1946, for Cherbourg, France. Included in the 1list was Anatol
Yakovlev. Information at the slde of the names stated "this
individuals departure has been transmitted to the Bureau by
teletype dated December 26, 1946 under hls name as captioned.”
It will be recalled that he was formerly at the New York Consulate.¥.

(s)
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Bureau letter of September 1 gset forth infore

mation

, er _ nny
It was noted that Johanna Koenen had been residing in
New York City since 1939. It was requested that the Bureau
through the Department of Army have the photograph of Anatoli
Yakovlev exhibited to Harry Wagner in Germany to determine if
Yakovlev was the Captain Jakovlev who directed Johanna Koenen's
activities in Moscow. ‘

New York letter, 19-10-50

§ T . Re: "Johanna Wilhelmina Koenen, was.;
) * Espionage - R." :
65-58798-63

(1) (21) (33)

BAM: feh;grp {
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The MNew York Times” of August 18, 1950, contained an article
entitled "Ex-Russian Agent Is Indicted As Spy." . =

The article ia being summarised below.

The article stated that a former Russian Vice Consul in New York
and & husband and wife were indicted the day before by the Federal Grand Jury
for conspiracy to commit espionage. The Soviet Agent was Anatoli H. Yakovlev,
named as one of the most important members of the Wartime McAdem Spy Ring, Ato m
who left the United States on December 27, 1946, and it was believed he had
returned to Russia. 4 .

The ::ouple were Julius Rosenberg and his wife, Ethel, of 10 Monroe
Street.

The indictment charged that from November 1, 1944, until last June 16,
the Rosenbergs and Yakovlev, also known as "John," conspired with the
(Greenglasses (Mrs. Rosenberg's brother) and Gold and others not known to the
Grand Jury to transmit to Russia various documents and writings in information
relating to the national defense of the United States.

The article stated that Greenglass had been indicted in N;u Mexico

on charges that he passed vital information while a soldier stationed at
Los Alamos Atomic Project. Yakovler was named as a confederate in that

indictment. ¢ 3
62368236-1 ;
(s51)"
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A teletype from New York to the Buresu dated May 27,
1950 in the czce of Harry Golé stated in part 'by special delivery
today photogrephs are being forwarded to Philacelphia of Anatoli-
A. Yakovlev and Lan Adomian Bureau File 100-345101. Adomian's
photo should be displayed to Gold in view of his connection with
Yakovlev. Fkegarding Philadelphia file 100-1888 on walter Carl
Neunson who admitted contact with Yakovlev in 194k. Philadelphia
‘should review Neunson's file for further leads as suspects in
captioned caze and exhibit photos of known huseian contacts of
Neunson'e to Gold as well as photo of Neunson. Particular reference
is made to £tepan Nykolaevich Choundenko, an assoclzte of Yakovlev
and a contact of Neunson's. Choundenko was a Consulate Clerk
whose rhoto is in New York album in Philadelphia. Yakovlev baen
May 31, 1911, Us¢k, 5 feet, ten inches tall, 160 pounds, medium
build, dark hair, which fell over forehead. Entered United States
at San Fedro, California, February L4, 1941 and assumed dutles as
Vice-Consul, New York Consulate, February 8, 19%l. Leparted
United States December 27, 1946 with wife Anastacia and two chilcren.
No children noted with Yskovlev on arrival.

New York Teletype May 27, 1950
ke: "Harry Cold, was, etel, Lsplonzge~R"

65=-57442=-167 N
(st»’?
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- heference was made to New York Letter dated November

27, 1§h6, to the Bureau which submitted a photograph and
descriptive data on Anatoli Antonavich Yakovlev,

—-—

Yakovlev departed from the United Statee at New York
City with his family on December 27, 1946, for Cherbourg, France,
bound for the UtEh Embassy, Paris, rrance.

Inasmuch .as there was no information that Yakovlev
integded to return to the United States, it was sugrested that

€ bureau and othe

C New Y _ ..‘1+7 (b)([)
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On June 3, 1945, Hhrry Gold appeared at the apartment
of David and Huth Greenglass, 209 North High Street,
Albuquerque, New Mexico. David Oreenglass at that time furnished
to Gold an envelope containing a schedule of a high explosive
lens which he had been working on at Los Alamos, as well as
a list of personnel at the lLos Alamos Atom Bomb Project, who
Greenglass believed were sulted for recruitment for Hussian
espionage.

Harry Gold had received instructions from his Russian
Espionage Superior "John" to make the above mentioned contact
with David Greenglass.

Harry Gold identified 'John' as Anatoli A. Yakovlev,
who was at that time employed as a clerk at the New York City
Consulate of the U.S5.5.R., and was subsequently the Vice-Consul
at the same Consulate.

On October 10, 1950, an indictment was returned by
the Grand Jury, Southern District of New York, charging Julius
fiosenberg, Ethel fosenberg, Anatoli A. Yakovlev aka. !'John!,
David Greenglass and Morton Sobell with violation of Subsection
A, Section 32, Title 50, U.S. Code. The complete indictment
was set out in this rgference.

Harry Gold can testify that "In early 1944+ Yold was
advised by Semen Semenov, his Soviet Espionage superlor known
to him as that he was to act as espionage contact with
Doctor Klaus fuchs (Emil Julius Klaus Fuchs)."

"Shortly after he (Gold) first met Fuchs, Semenov
was succeeded by an ipdividual known to Gold as John who in
turn acted as Uold's Soviet superior.

"Various pictures of Anatolil A. Yakovlev have been
exhibited to Gold by sgecial agents of the FBI and Yld has
positively 1dentified lakovlev as the afore-mentioned Soviet
superior, John.

"He continued in his meetings with Yuchs and turned R
over to Yakovlev anything received by him from Fuchs. At - :
some time around “ay 1945, he met Yakovlev at a bar on 3rd
Avenue, MNew York City, for the purpose of discussing plans for
Gold's tirip to Santa Fe, Mew Mexico, scheduled for June 1945,
where he was to meet Fuchs. This mission was to take place
from the.instructions of Yakovlev,

o
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“"That on the occasion of this particular meeting
at the 3rd Avenue Bar, Yakovlev supplied Gold with the name
and address of a man in Albuquerque, New Mexico, with the
instructions that Gold contact this individual while he was
in New Mexico in the course of his mission to contact Fuchs.

"That Yakovlev told Yold that Gold was to receive
information from this man in Albuquerque, which information
he was to turn over to Yakovlev on his return to New fork City.

"That Yakovlev gave Gold an envelope containing about
$500.00, with the instructions to give this money to the man
in Albuquergque in payment for the information or material recelived.
Furthermore, if the man was not available on the occasion of
Golds visit, Gold was to deal with this man's wife.

"That as a means of identification, Yakovlev gave
him appiece of cardboard of irregular shape with the advice
that the matching piece was in possession of the man he was to
contact in Albuquerque,

"That he left Philadelphia in June 1945, and proceeded
to Santa Fe, New Maxico, on the mission to contact Dr. Klaus
Fuchs. After congle:i' tng his mission with Fuchs he proceeded to
Albuquerque on a Saturday. That Saturday night he made an
unsuccessful attempt to contact the man in Albuquerque. Zhe
next morning he returned to this house and met the man.

"Numerous pictures of David Greenglass and pictures
of Ruth Greenglass were exhibited to him by Special Agents of
the FBI, and that he has positively identified Greenglass as
the individual whom he contacted in Albuquerque, New Mexico,
on the instructions of Yakovlev.---"

"That he took the material which he received from
Greenglass and turned it over to Yakovlev upon his return.to
New York. The actual transfer of this material to Yakovlev
occurred in the neighborhood of Main Street, Flushing,"---

Gold saiad thatlhe drank to excess during the .
?ntﬁgg period of his association with Seminov (Sam) and Yakovlev
Jo . -




Under the caption identification of Anatoli
Antonovich Yakovlev it was stated that Specials Agents’
T. Scott Miller or Richard E. Brennan can testify that on
June 2, 1950, pictures of Apatoli Antonovich fakovlev were exhibited
to Harry Gold, and that Gold stated that Yakovlev was identical
with his superior known to him as 'John' which pictures were
taken by Special Agent Frank J. Nolan.

Lan Adomian of 53 West 76th Street, New York City,
can testify that he met Yakovlev in 19%4 or 1945 when he
visited the €onsulate of the USSR, New York City, in an
attempt to obtain a visa to travel to Russia and he was referred
to Yakovlev. )

He can also testify of meeting Yakovlev on approximately
six other occasions. He can also identify pictures of Yakovlev
as being the person that he knew as !akovlev, which pictures
wvere taken by Special Agent Frank J. Nolan.

Special Agent Irank J. Nolan can testify that he
operated a camera on June 18, and 19, 1943 and took pictures
with the sald. camera of Anatoll Antonovich Yakovlev, which
pictures were identified by Harry Gold. : .

Special Agents Robert J. Wirth and Raymond T. Wirth
can testify that the pictures exhibited to Harry Gold were
plctures of Anatoll Antonovich Yakovlev were infact pictures
of Anatoll Antonovich Yakovliev. They can further testify that
they knew the individual to be Yakovlev for the following
reasons. . '

(A) “aring 1946 they observed him on several occasions
operating a Buick Sedan, 1946 licence number, 7N-1490, which
license was issued to Anatoli &, Yakovlev. zB) They observed
him entering and leaving 3 West 108th §treet, New York City,
vhere Anatoli A. Yakovlev resided with his wife and family.

(C) They observed him driving the afore-mentioned Buick = =
between his home at 3 West 108th Street, New York City, and ~
the Consulate of the USSR, Mew York City.: (D) The agents observed
this individual entering and leaving the Consulate of the :
USSR, New York City, on numerous occasions during 1946.

(E) ﬂgénts observed ¥Yakovlev on December 27, 1946 when boarding
the SS-America to depart from the United States for France.

The name of the officlal in the State Department who
will present’ the following records will be made known. at.-r7
the time of the trial. . 496 Tl
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"this individual con produce records reflecting
consul that Anatoli A. Yakovlev held the position of clerk
and Vice-Consul at the Consulate of the USSR, New York City,
between February 8, 1941 and December 27, 1946; and that
Yakovlev entered the United States under a diplomatic visa."

The name of the 0fficial of the Immigration
Nationalization Pervice who will present the following records
vill be made known at the time of the trial. '

"This individual will present records which
reflected Anatoli A. Yakovlev entered the United States at
San Pedro, California, February 4%, 1941 aboard the SS Equador,
and left the United Stateé on December 27, 1946 via the 885
America at the port of New York."

Mr. Clifford J. Fletcher, Commissioner of Motor
vehicles, Albany, New York or a person designated by him
can ﬁroduce records indicating that 1946 license number
7N-1490 was on a Buick Sedan registered to Anatoll A.
Yakovlev.

New York Summary, January 2, 1951,
REy "Julius Sosenberg; Ethel .
Rosenberg, was; Morton Sobell,
N shorerent. = op b s 6, 7, 1
- - PPty y Iy ’y
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On March 6, 1951, the trial of Julius Rosenberg, etal,
commenced on an indictment which was returned by the Federal Grand
Jury for the Southern District of New York,

The @rand Jury charged that at the Southern District of
New York and elsewhere, Julius Rosenberé, Ethel Rosenberg, »
Anatoli A. Yakovlev, aka "John", David Greenglass and Morton Sobell
violated subsection (a) of Section 32, Title 50 United States Code.
The indictment is set out in full in this report, )

On March 6, 1951, U.S. Attorney Irving H. Saypol,
Southern District of New York, moved to sever the indictment as
to Anatoli A. Yakovlev and David Greenglass, which motion was
granted.

On March 13, 1951, the U.S. Attorney requested that
properly authenticated documents of Immigration and Naturalization
Service and the U.S. Department of State records pertaining to
Philipg Sarytchuv, Semen Semenov, Anatoli A. Yakovlev, and
Pavel Fedosimov be obt~ined. He desired that these documents
should reflect all en¥rieg and departures of these persons
between June 6, 1944, ard June, 1950,

On March 15, 1951, photostatic copies of eleven
documents of the U.S. Lines pertaining to the sailing on December
27, 1946, of Anatoli A, Yakovlev were obtained. They are described
in detail in this report,

New York report, 4=28-51

Re: "Julius Rosenberg, et al;
Espionag: - R,"

65-58236-1038 p. 3, 5, 32, 47, 48
(18) (55) . .
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A summary of the afternoon session of the Julius
Rosenberg Trial dated March 20, 1951, was given. Assistant
U. S. Attorney lane informed the Sourt that defense attorneys
had agreed to certain stipulations which he proceeded to read
to the Jury. One of the stipulations was that Mr. R. B. .
Walklett, passenger representative of the U.S. Lines could identify
Anatoli Yakovlev's photograph as the person who brought passage
to France on October 14, 1946, and who after postponement finally
sailed for France on December 27, 1946, on the SS America.
All exhibits relating thereto were placed in evidence. Attorney
Lane examined Lan Adomian who had been employed by the Amtorg
Trading ‘orporation as translator in 1940. He testified that he
knew Yakovliev for three years beginning 1944, He saw Yakoviev
at the Soviet Consulate in the Summer or Fall of 1944 when
he went there to obtain a visa for Russia. He testified that
Yakovlev was the Vice-Consul. He last saw Yakovlev in 1946,

He identified the photograph of Yakovlev. There was no cross
examination.

RE: "Julius Rosenbergs; .

Espionage - R"
6355823 ~-873.
(22)
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"The Bridgeport Herald" of April 8, 1951 contained an
article entitled "Spy's Sentence Grimly Stresses Today's Life-
and-Death Struggle". The newspaper article stated that Federal
Judge Irving R. Kaufman in New York gave the death sentence to two
spies convicted of stealing the Atomic Bomb Secret for Soviet Russia.
It also stated that a third spy was given a 30 year term in the
Federal Penitentiary. The fourth was sentenced to 15 years.

Those who were to die in the chair in Sing Sing were
Julius Rosenberg, electrical engineer, and his wife Ethel.

The article went on to state that appeals of court would
be carried to the United States Circuit Court and the Supreme Court.
The appeals would stay imposition of sentence until the final ruling.

The article further stated "Too bad the law has not caught
up with Anatoll A. Yakovlev, former Soviet Vice-Consul in dew York,
who may have been the pay off man or the promoter. Under indictment
on the same charge, he is a fugitive having sailed safely away on
December 27, 1946, with his wife and two children.,--- "
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A copy of Bureau press release dated June 15, 1950,
stated that the Department of Justice announced that day the
arrest by FBI Agents of Alfred Dean Slack, 44, at Syracuse,
New York, on espionage charges.

The article stated:? "J. Edgar Hoover, Director,
FBI, stated that Slack has been identified as the individual
who furnished classified information and material to Harry
Gold at Kingsport, Tennessee, in 1943 and 1944. Sam subse-
quently instructed Gold to cease having further contact with
Slack in view of 'a very important assignment' which was given
Gold. Semenov then assigned Gold to contact Dr. Emil Fuchs
for the purpose of receiving secret data on the atomic bomb
which was turned over to the Russians. Harry Gold knew Semenov
only by the name of 'Sam' and 'Sam's' real identity was subse-
quently established through the investigative efforts of FBI
Agents as Semenov.

Semenov, an employee of the Amtorg Trading Corpora-
tion left the United States in September, 1944. Mr. Hoover
further stated that rfter Semenov departed from the United States,
Gold's contact with:¥Nne€8oviet espionage service was handled
through an individual Kngin to Gold as 'John', The true
identity of 'John' has since been established through investiga-
tion as Anatoli Antonovich Yakovlev. TYakovlev, a Vice-Consul
of the Soviet Consulate in New York City, left the United States
on December 27, 1946."

65~59183~443
(5) (121)
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In a subsequent interview with Gold, (no date given)
he reconstructed his association with Slack, He stated in part:
in the Spring of 1944 that he obtained from Slack the information
and samples of the powerful explosive which he later determined
to be RDX, Gold also stated at that subsequent interview that he
was not certain to whom he turned over the sample of the explosive
but that it was either to the man known' to him as John or the man
known to him as Sam. .

Special Agents T. Scott Miller, Jr. and Richard E. Bernnan
could testify that on June 2, 1950, pictures= of Anatolil Antonovich
Yakovlev were exhibited to Harry Gold. Gold stated that Yakovlev
was identical with this superior who was known to him as 'John,!

. Special Agent Nolan could testify that he operated a
camera on June 18 and 19, 1943, and took pictures with same camera
of Anatoli A. Yakovlev, :

Special Agent Rébert J. Wirth and Raymond C. Wirth could
testify that the plctures exhibited to Harry Gold as pictures of
Anatoli A. Yakovlev were in fact pictures of Anatoli A Yakovlev,

They could testify that 'they knew the individual to be Yakovlev

for the following ressons. 1l. Because during 1946 they observed
Yakovlev on several occasions driving a Bulck seadan, 1946 license
7¥-1490, which license was registered to A. A. Yakovlev., 2. Because
they observed him entering and leaving 3 West 108th Street, New York
City, wherein Anatoli A. Yakovlev resided with his wife and famlly,
3. The Agents observed the individual driving the afore-mentioned
Buick between his home, 3 West 108th Street, and the Consulate of

the USSR in New York City. 4, These Agents observed the individual
entering and leaving the Consulate of the USSR in New York City :
on numerour occasions, 5. These Agents observed Yakovlev identifying
himself as Anatoli A, Yakovlev on December 27, 1546, to the United
States Customs Service when boarding the "SS Inericer to depart
from the United States for France, o

" " ‘It was stated that the name of the officlal in thgisfate

Department who would present certain records would be made known at
the time of the trial. . '

~ These records would reflect that Anatoli A, Yakovlev held

the position of clerk and yice-Consul at the Consulate of the USSR
in New York City between Febtruary 8, 1941 and December 27, 19%6,

S L
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agd further, that he entered and left this country under diplomatic.
visa. :

The name of the official of the Immigration Naturalization
Service who would provide the following records would be made lnown
at the trial, He would present records which would reflect that
Anatoll A, thovlev entered the United States at San Pedro, California
on February b, 19‘4»15 aboard the "SS Ecuador" and left the United

States on December , via the "SS America™ at the port of

New York, -
Albany report 6-24-50 :
Re: "Alfred Dean Slack, was.,
Doolittle, Al Moore;
Esp 1ona e ~ R" g,
-2 enc 1 21 22
e oogamg en i
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In an interview on June 12, 1950, Harry Gold gave
information concerning conversations with Abraham Brothman
relative to their stories to the FBI and Grand Jury 1947.
Gold advised when he arrived in Brothman's office shortly
after the interview with the FBI had been c¢oncluded, Brothman

stated the following, The information given by Gold will be
stated in part below:

"Brothman stated 'the FBI were here-they know every-

- thing-they know about us. They know you Were a courier. They
have a photograph of you and me together in a restsurant. Look
Harry, you've got to get this straight. You've got to tell the
same story I told about how we met. Look, did you know this guy
"John'? Gold said that he felt that Brothman was now referring
to Yakovlev. Gold said that he might have said to Brothman 'no,
what was he like', Brothman said 'Look, Harry, you've got to get
this description straight'!. Brothman then described the photo-
graph shown'by agents to Brothman of the man Brothman referred
to as 'John'. A

"Brothman described 'John' as a small, wizened sort of
fellow, with reddish he and a receding hair line. Brothman
told Gold that John's ngmp was something like spelled Gollush.
After describing John, Brothman wanted to know if Gold "got that"
to which Gold said that he did. Brothman then said "Look, you've
got to make up some sort of story right away as to how you met
this man, remember you've got to say John introduced you to me.
Lock, I told them that John was an entrepreneur or promoter,
and that you and I worked together for him, with you evaluating
chemical processes." Gold asked Brothman how the FBI got the
photograph of Gold and Brothman. Brothman said, "I don't know,
they've got them, a lot of them photographs at FBI."™ Gold
stated that at that time he became worried sbout possibilities
the FBI had photographs of him and-or Sam and Yakovlev,

) Gold stated he would describe in detail his last
mesting with John (Yakovlev.) Gold said that in the late after -
noon of the week between Christmas and New Year's Eve of '46, he
received a telephone call at Brothman's laboratory and that he
immediately recognized the voice as that of John. John asked
_ Gold if the latter could see him that evening at & or 8:30 P.M.,
3 Gold could not recall the exact time, and when Gold hesitated, John
= salid "at the same place as before". Gold said that he would ‘and
subsequently that evening went to the Earle Theater, where he was

e - o m— -




supposed to have met John in January or February of 1946. Gold
said that he met John inside of theatre near the men's lounge, and
that John only stopped long enough to say "Third Avenue Bar in an
hour”™. Gold went to the bar, where he met John outside. The two
then went to another bar and there engaged in conversation. Gold
said that John at first was very affable and apologized for not
having been at theatre in early 1946 for a scheéduled meeting,
but that something had occurred which prevented John from keeping
appointment for some time. John wanted to know whether Gold had .
any material from Klaus Fuchs. Gold told John he certainly did
not and surely John knew the fact of Fuchs' arrest in Great Britain.
John was horrified and Gold told him that story had appeared in
Sunday's "Herald Tribune"™ in the last week of July, 1946. John
assured Gold that all efforts would be made to give assistance
to Fuchs. John then wanted to know what kind of a job Gold had
in New York. He told dohn that he was working for Abraham
Brothman. Gold asserted that possibly John had obtained Gold's
telephone number from either Gold‘'s parents or the Pennsylvania
Sugar Company. Gold said that the information upset John much more
than the story concerning Fuchs' arrest. John immediately said
"Look, don't you know that this man is a suspect." Gold said
he did not and John fetually held his head and moaned about Gold
working for Brothmanand #aying "Oh my why did you ever do such
a thing". John immediately jumped up from the table, threw some
money down on the table and walked out of the restaurant with Gold
following him. John left him in an extremely agitated mood and
did not make any prearrangment with Gold for subsequent meetings,
ggtengign is called to fact that Yakovlev departed U.S. December

» 19406, .

'Ehi%agglphia teletype to the Bureau
Re: "Abraham Brothman; Espionage - R."
100~365040=82

(45) (116)
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A review of the information made available to the

New York Office by onfidenti I - iven
revealed t

. - L 3 h. Cbx
' Yakovlev and hi# family left the United States aboar
the 38 America on December 27, 1946, bound for Cherbourg, France,
having as his destination the Soviet Embassy, Paris, where he

was believed to be assigned at the time of this report, Consul
General Lomakin, together with Tchepournykh, were among those who
accompanied Yakovlev to the ship, waiting an hour on the dock

for the ship to depart, and to bid final farewell to Yakovlev

and family. :

o In that connection it was noted that Confi
Informant T-2 advised that
. o 5%
" The follo inforpation concerning them ‘
s made available by Uoniidential:
ant -2 unless indicated to the contrary. g;




An added note to the below probably received from the
files of the New York Office stated that in connection with the
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New York report, 6-19-47 Cbx

Re: "Zot Ivanovich Tchepournykh;
IS - R."

100—348037-6 pS- 2, llr, 5, 6’ 7
25, 32
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In the case of Lan Adomian, IS = R Qféted, "authority

requested for the

«)
New York tektype, 9-30-47
Re: "Lan Adom{gn; IS - R."Cb)(l>
%gg;BLSlOI-ll.
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"The Times Herald” of 6-10-50 contained an article
entitled, "Gold, Two Others to be Tried as Russian Spies.™

The article stated in part "The Justice Department
announced yesterday that a Federal Grand Jury in Brooklyn has -
indicted Philadelphia chemist Harry Gold and two unnamed defendants
for conspiracy to commit espionage.”™ ‘

The indictment charged that Gold, along with one John
Doe, alias "John", and one Richard Roe, alias "Sam", conspired
together to commit espionage for the Soviet Union.,

The indictment noted that the true and correct names of
Doe and Roe were unknown to the Grand Jury.

The indictment, handed down before Chief Judge Robert
A. Inch, charged the three defendants carried on their alleged
activities from December, 1943, until November 30, 1947.

They were said to have operated in Brooklyn, New Y,rk
City, Santa Fe, New Mexico, in Boston and Cambridge, Massachusetts,
and in other places "to the Grand Jury unknown."

‘The indictmewt Purther charges that they conspired to
communicate, to attempt to communicate and to induce others to
communicate documents and information relating to national defense
"to a foreign government, to wit, the Union of Soviet Socialist
Republics and representatives and agents thereof."

The Grand Jury listed 11 Overt Acts with which it
charged to the three defendants.

BAM:pan:grp f
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On August 15, 1950, Harry Gold was interviewed by
Special Agents of the Bureau. Gold stated at the last meeting with
Yakovlev on December 26, 1946, he received a sum of $200 or $300
for past espionage expenses. Gold stated that prior to the meeting
with Yakovlev in the bar on Third Avenue, he had gone to the
regular meeting place in the men's lounge of the Earle Theater,
He was approached by an unknown Russian who had a torn slip of
paper which Gold had on occasion between June and September of
1945, given to Yakovlev with the understanding the paper be used
for identification in the event Yakovlev could not make a
meeting with Gold.

Gold was told by the unknown Russian to go to the Third
Avenue Bar to meet Yakovlev. When Gold met Yakovlev later, he
stated he may have discussed contact with the unknown Russian
but could not recall what Yakovlev had told him. At the last
meeting with Yakovlev, Gold was told to prepare for a trip to
Paris, France, in the early spring of 1947, possibly March or April.

Gold stated that Yakovlev asked where he was employed
and Gold told him he was employed by Abraham Brothman. Gold
stated that Yakovlev became very upset and left, not completing
the discussion. f %

It was stated in this reference that it had been noted
that both Semenov and Yakovlev who handled Gold during his
relationship with Klaus Fuchs, were reported in Paris in 1948.

Gold alsc stated that Yakovlev on at least two occasions
said he would introduce Gold to a young woman whose husband was in
the U.S. Army, who would perform the same function between
Yakovlev and Gold. Gold stated he never met her,

Philadelphia teletype, 8-15~50
Re: "Harry Gold, was.; ‘

Espionage - R."
65-57449~635
(33)
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New York Report, 9-28+48 -
. Re: "falentin Arkhipovich
, _ Sorokin, was.; V. A, Sorokin,
§ . ‘Mr, Hichael'i
Espionage -~ R
65-57964-27 -
(57) (60)
Additional information in this
reference wags SI'4d with main
.. file 100-346193-11
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Correlator's Note:

This reference is not clear as to whether the above names,
.Jakovley and Yakovlev, are two individuals or one, -
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A letter from the Washington Field Office to the Buresu dated July
24, 1950, stated as follows in part:

"The Philadelphla office is being furnish

"It is to be noted that Harry Gold has stated the unknown Russian -
#1, upon contacting him in late October, 1949, said that "John¥ and "Sam"
were well and that "John" ecould mot come so he was sent to Gold at the time.
The unknown Russian also stated that the Doctor (Klaus Fuchs) waz well and
that no suspicion was attached to the Doctor, who was in England, and that

the Doctor sent his regards to Gold. In view of these statements b
unknown Russian to Gold and the fact that

¢  _Be: "Unimown Russian #1, NY
" Bspionage-R*

'%?2( 3-)12
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Harry Gold, on June 5, 1950, advised Special Agents
T. Scott Miller, Jr. and Richard E. Brennan that prior to his
departure for Santa Fe, New Mexico to see Emil Julius X}aus Fuchs
in June, 1945, he met his Russian contact "John"™ in a bar on
Third Avenue in New York City. He said that "John" gave him at
that time, a slip of paper containing a name and address in
Albuquerque and told Gold to contact this person while he was in
Albuquerque. Gold said that "John" advised this individual would
have information for Gold. Gold also said that "John" gave him
$500.00 to pay this individual. Gold said that "John" told him
he was to see this unknown individual after his visit to Fuchs.

Gold said that upon his arrival in New Mexico,
he first went to see Fuchs and returned that evening to
Albuquerque from Santa Fe and attempted to contact the unknown
subject but found no one at home. On the next morning, which
was a Sunday, Gold said he went to the address supplied him -
by "John™ and at this time met the unknown subject.

On June 15, 1950, Harry Gold identified the photo-
graph of David Greenglass 6@ being identical with the American
soldier he contacted in Jupne, 1945, in Albuquercue, New Mexico,
Harry Gold also said that Greenglass was the man he contacted
upon instructions from a Soviet superior called "John."

‘On June 2, 1950, Harry Gold was shown moving pictures
of Anatoli Antonovich Yakovlev that were taken during the month
of June, 1945. Gold at that time identified Yakovlev as the
Soviet Espionage superior "John." Harry Gold has advised that his
contacts with Yakovlev were during the period 1944 to early 1946.
Gold has advised that Yakovlev received information from him that
had been furnished to Harry Gold by Emil Julius Klaus Fuchs.

On June 7, 1950, Harry Gold advised in early July,
1949, he received a letter addressed to him at his Philadelphia
residence bearing a return address "St. George Hotel". Gold
said the envelope was postmarked Brooklyn, New York.

Gold advised that the letter in substance sald that’
the writer hoped Harry was well and that the writer looked forward
to seeing Harry soon. The letter was signed "John". Gold said
he did nothing as a result of this letter and believed he destroyed
ito - R



: In late October, 1949, Gold said he was at his
home when the doorbell rang and he observed a stranger who said,
"Hello, Harry" and said something in an accent which Gold couldn't
undePstand. “Gold said that he had never met this individual
before and began to close the door. However, the man said

remember "John" and the Doctor in New York? Gold said he realised
what the individual meant and so invited the stranger into the house.

Philadelphia report, 7=7-50

Re: "Harry Gold, was.;

gspionage -2R.“ 5. 20. 21
5=5T449=54,2 upages 1, 20, 21 u

()7 (128) (111) o

Additional information in this
reference will be found in 65-59183-24,0
dictated elsewhere in this memorandum.
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A teletype from New York to the Bureau dated August 3, 1950, in the
case of unkuown Russian #1 New York, Harry Gold informant, is given below -
in part: .

Ls-g520¥-1

"Re Philadelphia teletypes dated Jume 7, 1950, in case sntitled
"Harry Gold, was., Espionage-R" and one on July 27, 1956 ‘tdptioned as 1is
this commmication and regarding teletype of August 2, 1950,¢%-3720Y- /D

%Gold interviewed New York Lity August 3, 1950, He advises he
is unable to positively identify subject but as mentioned in gur reference
taletype he continues to tentatively identify Sergded (Sergeev) as being ~
possibly identical with subject. He advised during interview that following
Teceipt of letter mentioned in first reference telstype he did attempt to
sstablish contact with Soviets by coming to New York City in July, 1949..
He explained that though this letter did not mention the place for this mesting
or the date of the meeting he had perfected, prior to the departure of Anatoli
Yakovlev, arrangements for a futurs smergency meeting place for any future
contacts with Soviets or Yakovlev might wish to make with him, Gold.
Gold explained this emergency meeting spot agreed upon with Yskovlev that
while he had gone to this spot following the receipt of this July letter
‘he did not see anyone nor had he been contacted while there. He explained
his not being contacted there as probably being due to his having forgotten
the exact instructions given ts him by Yakovlev, which instructions would
bave made this meeting on & day ihat would have been a certain number of
days following his having received the letter or following the date on the
letter. Gold advised he made no additional efforts after the foregoing
atteapt to establish contacts with the Soviets until he waz contacted by
subject as mentioned in our reference teletype.*

Ret *"Unknown Russian #1, WY, Harry Gold informant
" Eepionage—-R*

65;,—5?201.-14-'
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On Noveaber 1, 1950, lery Gold executed a signed statement tlﬂnesaod
by Special Agents of the Bureau., i

Gold stated that in the lattcr part of July, 191.9, he received a
typewritien note on plain paper postmarked "Brooklyn" with the typewritten words
appearing on the envelope "St. George Hotel.® The note bore the handwritten
signature "John" end the context reflected to Gold that a representative of
the Soviet Union desired to contact him. Gold went to the appointed place on
the Broadway stop of the Astoria line in late July, 1949. However, no
"mesting was made.

A photograph of Anatoli Jacob lakoviev was exhibited to Harry Gold
without comment other than the question did he know the individual., Gold
spontaneously replied, "This is Yakovlev," indicating that it was the photo-
graph of the Soviet contact "John." Gold was then advised that that wvas a
photograph of Anatoli Jacob Iakovlev, He evidenced considerable interest in
the picture and after & closer study, advised that that was not a photograph

of "John" but was a very close physical resemblance. Gold replied that
Yakovlev had told him that he had at least two brothers, one of whon had been
killed in the war.

It was noted that the photograph of Anatoli Jacob Ilakovlev resembled
the still photographs of -Anaitii Antonovich Yakovlev and that Gold was origin-
ally unable to effect an identification of “John" from the still photographs.
Gold actually made the identification from the motion pictures. Anatoli
Iskovley was not further identified. It was stated that, in the synopsis of
this reference, Gold recounted 13 visits to Ben Smilg's hon between Thanks-
giving, 1938, and Pebruary, 1941, after which Yakovlev told him he had made
a mistake in the method of handling Smilg and indicated further contacts with
Smilg.

The only ildentifisble information concerning Ben Smilg was the fact
that in 1938 Gold was advised to enter a University in Cincinnati and would
then be placed in contact with an important government official who was in
fact Ben Smilg.

New York Report l-23-51
Re: "Harry Gaold, was.;
Espionaga-R"

6%757 76?
(Correlator's Note: Serial 765 was the &o ectocl copy of a report of Serial

74.5. No additional information or corrected information on Yakovlev was
obtained in 7_6,5.)

1N
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Report from Intelligence
Department of the Army, 5-27-49
](.02-)-3-3021&
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SECRET

Correlator's note: The "Jakowlev" mentioned above is
possibly identical with AnatoIi Yakovlev.-
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Re: "George Stepanoff (or Stepanov)
aka; Internal Security - R or FR®
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This reference is an office memo Jrom Belmont to
Ladd dated M 2, 1951, which memo brought to the gttention

0%

, Dissemination of these charts to other intelligence.
agencies did not appear to be advisable. It was recommended
that dissemination not be made to other intelligence agencies ; .

and the Director’s notation was "0.X. H.” ,
(b))

-
Al 3 oY

61-3499~640
(22)
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APcable #491 from BIS #828
_ dated May 24, 1950 at London, England was received by way of -
the State Department, The cable was in reference to the

Foocase and stated in part as follows. "Puchs postively identifled
the still photographs of Gold afternoon of May 24 and after

viewing moving plctures of Gold said "that is him my Ameriocan
contact.' Subject believed no written information given Gold at
sister's residence, Cambridge, but was shortly thereafter at

Boston meeting. States unlikely that he passed written infor-
mation et only two meetings in New York City, belleves pessed

at all but few, since Gold could not understand oral technical
discussions. Subjeots description of Santa Fe meetings sube
stantially coincided with your information from Gold. Fuchs

give no information to identify John but mentioned Wendell Furry
called his sister's home while Fuchs was there in February 1945,

Re: "Foocese”
65-58805=1277
(155)
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The "New York Herald Tribune™ of May 25, 1950, contained
an article entitled, "Key Red Atom Spy Being Hunted Here; Got
Gold's Secrets.” _ _

A caption under the title said "second go between may
have been here lately; is known only as 'John'." .

The article stated in part "Federal Agents are centering
in the New York City area a search for a Soviet Espionage Agent,
identified by them only as 'John' who is described as the key
2o between in transmitting to Russia the atomic secrets passed on
to him by Harry Gold." :

"Fragmentary disclosures by federal authorities in the
newest atomic espionage case yesterday revealed that Gold, the
studious and self-effacing Phlladelphia biochemist who was
arrested in that city Tuesday night, was meeting withgSoviet
Agent in Jackson Heights, Queens, in September, 1945, and giving
to this Agent the atomic secrets received by Gold from Dr. Klaus
Fuchs, German-born British atomic scientist now serving a fourteen
year term in Englang {for espionage."

_ "Whether 'John'jis an American or a Russian is not being
divulged by the Federal Bureau of Investigation. Federal sources
here indicated that his idéntity is at least partly known to them,
and that a search of the first magnitude is being pressed for
him in this vicinity. The nature and intensity of the search
hints that the FBI has reason to believe that the agent may have
been frequenting New York City recently."”

"The barest outlines of the atomic plot that was partly
hatched in Queens is unfolded in information signed in Brooklyn
Federal Court, Tuesday night by United States Commissioner Martin
C. Epstein. The FBI authorized its disclosure yesterday, Iy says
that Gold obtained from Dr. Fuchs "documents, writings, sketches,
notes and information relating to the national defense,™ and
transmitted this data to the agent described as 'John Doe'.. Pederal
officials said that 'John' is the man's real first name, and Doe
is the fictional name used in legal parlance," ”#,/j .

534 | o)




"The information relates that 'John Doe' is 'a repre=
sentative, officer, agent and employee of a foreign government, to
wit, the Union of Socialist Soviet Republic.' In pursuance of the
plot, the affidavits continues, Gold and John met during the month
of September, 1945, 'in the vicinity of Jackson Heights, Long
Island, contrary to the form of the status in such cases made and
provided and against the peace and dignity of the United States
of America'."

"A consignment of Secret documents bearing on his case
arrived in London by plane from New York yesterday, consigned
to Hugh Clegg, FBI Assistant Director, and Robert Lamphere,

. Special Agent, who have been questioning Dr. Fuchs in his British

prison during the last few days on the new ramification of the
atomic spy plot. This news bolstered reports in New York that
the federal authorities have by no means uncovered yet the full -
conspiracy linking Dr. Fuchs, Gold and the Soviet Agent ‘'John'."

65-57449=A |
BAM: §h:grp _
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Letter from SA Lish Whitson,
American Embassy, London, England
2/28/50

Re: "Foocase"
?g>g§805—k9? Enclosure p. 6

no date given)
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letter dated March 6,

(bXo)

The New York Office submitted to the Bureau

Re: "Foocase"vll'\
65,58805-1075" p. 5
()
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5-58805-1047 p. 1
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TORSECRET

May 24, 1950 stated "Abraham Brothman, Espionage - R.

re Phiiadelphia teletype, May 23, Suggest photo of
Anatole Gromov, former Second Secrdtary, Russian Embassy,
Washington, D, C., be exhibited to Gold immediately for
possible 1éentifioation with "John" or "Sam".

Re: "Harry Gold,
§orsomigoz o ¢
(%3] h
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. K teletype from the Philadelphia office to the Bureau dated May 24,
1950, in the case of Harry Gold stated "Unknown subjects, Paul Bmith -
Fred INU - unknown Russisn A — unimown Russien B - Sam ING - unknown Russien
C— unknown Americean 1, Syracuse - unknown Americanm 2, ¥. A, Martin, Rochester
and Buffslo - Unknown American 3, Buffalo - Unkmown American 4, Syracuse or
Buffalo — John INU - Jerome Kaplan (PR) Esplonage - R. Abave title selected
for new case. Unless advised to the contrary by the Bureau, Philadelphie
will not submit memoranda, but will begin preparation of report captioned -
as sbove. Anticipated date of submission, May 29. Suggest, in view of un-
wieldy title, code name be designated, such a: Cocase.  ~

(Correlator's note: It is not known whether the John mentioned above is tdenti-
cal with Yakovlev.)

Ret "Herry Gold, was.

Henrich Goldnitsky, Henrich Golednitsky,
Henrich Goldnitski, Henrlch Golodnitski,
Frank Kessler, Raymond, Harry, FMU;"

65-5T449-565, L sne
uﬁr “
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The New York Office advised that three photos of
Ralph Bowman, taken in 1927, 1929, and 1934 (not further iden-
tified) were being forwarded to Philadelphia.. Harry Gold
had stated (date not given) "bears a general resemblance to
unknown subject, 'John,™ : .

New York teletype, 5~25=50
Re: "Harry Gold, was.;
‘Esplonage = R.™ %
65-57449-213

(156)

TWC:gxpdS‘ '
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On May 25, 1950, the Washington "Times Herald" carried
an article entitled "More Atom Spy Arrests Expected", by Jerry
Greene., This article stated in part the following:

"Gold was charged with obtaining A-bomb secrets from
Dr, Klaus Fuchs, British scientist, and passing them
on to a 'John Doe' for transmission to Russia., Fuchs,
confessed spy 1s now serving a 14 year stretch in
England for handing atomic data to the SovietSeceeeso”

65557440-A |
(1fc5>1 '

Correlator's note: The above article doss not contain
any information identifying "John Doe" but this reference had been
included in the summary due to the fact-that Anatoli Yakovlev known

to Gold as "John" wms Gold's Russian contact,

TWC:bh:rrb
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The New York Journal American of May zgj !!50,

contained an article entitled "FBI Combs City in Red Spy Hunt.” T

 The article stated in part "a full scale Soviet _
spy hunt was on in New York today. ) ‘

FBI Agents combéd'the city for a Russian Esrionage
Agent who received Americas: atomic bomb secrets allegedly
from chemist Harry Gold.

Conflicting reports circulated as to the Soviet
Agentes possible whereabouts. o

One report said the man, identified only as "Jo'n
Doe," had been in New Ycrk recently.

Another c=aid he may already have skipped behind the

iron curtain in Europe, since the arrest of British atomic
gcientist Dr. Klaus Fuchs. ' :

It was the arrest, confession and conviction .of Dr.
Fuchs that finally led FPI Agents to pickup Gold, a soft mannered
research chemist, .

Tre TBI alleged that GolR® obtained atomic bom: secretes

from Fuchs and relayed them to the Scviet Agent, "John" now
sought in a city wide Search."

gt
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This serial is a teletype from Philadelphia dated
Hag 26, 1950, which stated that Harry Gold, had asked to see
FBI Agents again., He was interviewed in tﬁe superintendént's
office, County Prison, Holmesburg, Pennsylvania, He expressed
cooperative attitude, stating among other things portions of
information furnishe&.prior to confession were false, He
furnished additional identifying data re contacts, This
teletype stated that further identifying data on unknown
subject "John" was sent by teletype earlier that day.

Philadelphia teletype, 5~26=50
Rgz "Harry Gold, was.j Espionage-

R
65571149133
2 O

TWCirrd
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A memo from Mr. Hennrich to Mr. Belmont dated May-26, 1950
stated "I called SAC Cornelius at Philadelphia at 6 PM, 1 referred
to Philadelphia teletype today indicating that unknown subject John
had spoken of his daughter, Vickie. I pointed out that Vladimir -
Pravdin, concerning whom investigation was made in the Gregory Case,
had a daughter named Victoria, who wac referred to as Vickie. I '
instructed that a photograph of Pravdin be exhibited to Gold to see if
he can identify Pravdin as Unknown Subject John,"

he: "Harry Gold Espionage-hL"
65-57449-170 * -
(123) '

4
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A teletype from the Philadelphia Field Office dzted may 27, 1950,

to the Bureau stated "Harry Geld, was., Esplonage - R. Regarding Philodelphia

teletype this date concerning Anatoli Antonovich Yekolsv. Weshington Field
Office indices contain no information, not elresdy in -ossession office of

origin nor any information showing lient with unknown subjact John. Suggact
Philadelphiz display photo, if aveilable, of Mikhiil Grigorievich #itrofzrov

in 0. 3. June 19, 1G4 ."---

Re: "Harfy Gold, was.,
Espionqge - R"

§57?é§32
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to Gold. iiitrofanov was engineer EGPC, born Novexber 25, 1005, dutics sesure



A letter from the New York Office of the Bureau dated May
27, 1950 in the case of Harry Gold enclosed for the Philadelrhis Field
Office six photographs which included photo's of Anatoli Apitonovich
Yakovlev and Lan Adomien {(not further identified) which were to be ex-

hibited to Harry Gold.

New York letter

May 27, 1950

Re: "Harry Gold, was; et al;
Esplonage ~ R; Foocase"
65-%§805—1293 '
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